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سرمقاله

شرایط اجرای تسهیلات دهی 
با سهام عدالت

اخیرا برای سهولت دریافت 
وام های خــرد وثیقه قرار 
دادن سهام عدالت از سوی 
مسوولان در دستور کار قرار 
گرفته است. هرچند این وثیقه به تنهایی قابل قبول 
نیست و لازم است یک ضامن نیز برای دریافت وام 
به بانک مورد نظر معرفی شود. چراکه اگر بانک ها 
تنها به دریافت سهام عدالت به عنوان وثیقه بسنده 
کنند مبلغ وام پرداختی به متقاضیان بسیار ناچیز 
خواهد شد. برای یک خانواده چهار نفره اگر مبلغ 
سهام عدالت را در نظر بگیریم مبلغی در حدود 30 

تا 40 میلیون تومان...

  یوسف کاووسی، کارشناس 
اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه 2

۴

رئیس صندوق نوآوری مطرح کرد؛

رشد ۱۰۰ همتی 
فروش دانش بنیان ها

متقاضیان با توثیق سهام عدالت می توانند از بانک ها تسهیلات بگیرند

پرداخت وام خرد با وثیقه سهام عدالت
صفحه2

صفحه3

تجارت  خارجی  ایران  2۶.۵ میلیارد  دلار  شد
گمرک   خبر   داد:

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی گفت: در حال 
مذاکره با سازمان حسابرسی کل کشور برای تدوین 
استاندارد مناسب جهت ثبت دارایی های نامشهود 
شــرکت های دانش بنیان در صورت های مالی این 
شرکت ها هســتیم. به گزارش صندوق نوآوری و 
شکوفایی، محمدصادق خیاطیان در دیدار با اعضای 
هیئت مدیره انجمن شرکت های صنایع پیشرفته و 
دانش بنیان با اشاره به برنامه صندوق نوآوری برای 
بهره مندی از تمامی ظرفیت های بازیگران زیست بوم 
نوآوری کشور در راستای توسعه اقتصاد دانش بنیان، 
اظهار کرد: یکی از برنامه های ما در صندوق نوآوری از 
ابتدای امسال این است که با همه بازیگران زیست بوم 
فناوری کشــور وارد همکاری شویم و ظرفیت های 
مختلف این بازیگران را در راستای حمایت از اقتصاد 
دانش بنیان و پیشبرد آن به کار گیریم. وی افزود: در 
این راستا صندوق نوآوری از همکاری با انجمن صنایع 
پیشرفته و دانش بنیان استقبال می کند. البته پیش 
از این زمینه های همکاری میان صندوق نوآوری و 
انجمن نیز بررسی شده بود. رییس صندوق نوآوری 
و شکوفایی در ادامه با اشاره به اینکه این صندوق در 
راستای حمایت از شرکت های دانش بنیان تنها به 
دنبال ارائه تسهیلات به این شرکت ها نیست، گفت: 
هدف اصلی ما شکل دهی و تکمیل زنجیره تامین 
مالی و حرکت کشور به ســوی اقتصاد دانش بنیان 
است. خیاطیان همچنین با اشاره به توانایی دانش 
بنیان ها در حل مسائل راهبردی کشور گفت: یکی 
از برنامه های صنــدوق نوآوری این اســت که اگر 
مسئله ای راهبردی در کشور وجود دارد که امکانات 
و فناوری های آن نیز در کشور نیست یا تحت تحریم 
قرار گرفته و شــرکت های دانش بنیان نیز از پس 
طراحی و تولید آن بــر می آیند، بتوانیم با همکاری 

نهادها و سازمان های دولتی...

اجتماعی

دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر از کشف ۸00 تن 
مواد مخدر توســط جمهوری اسلامی ایران علیرغم 
ایجاد موانع ناشی از تحریم های ظالمانه آمریکا خبر 
داد.سردار اســکندر مؤمنی دبیرکل ستاد مبارزه با 
مواد مخدر در مراسم روز جهانی مبارزه با مواد مخدر 
با حضور مقامات لشکری و کشــوری اظهار داشت: 
گزارش جهانی نشان می دهد قاچاق مواد مخدر در 
حال گسترش است و استفاده از اینترنت در قاچاق 

مواد بیشتر شده است.
وی افزود: در افغانســتان در ســال ۲0۲۲ نسبت به 
سال قبل 30 درصد قاچاق مواد افزایش و همچنان 
بزرگترین تولید کننده تریــاک و رتبه دوم کانابیس 
است.سردار مؤمنی بیان داشت: جمهوری اسلامی 
ایران با کشف ۸00 تن مواد مخدر و روان گران بالاترین 

کشف مواد مخدر را داشته و جایگاه اول جهان را در این 
حوزه دارد. برنامه های راهبردی اولویت بندی شده و 
ضربه به بنیاد مالی قاچاقچیان از جمله اولویت ها است.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر خاطر نشان کرد: 
پیشــگیری از مصرف مواد مخدر از موضوعات کلیدی 
کشور است و تشکیل 4۸ هزار کانون یاریگران در مدارس 

و توانمندسازی گروه های هدف از این برنامه ها است.
وی اظهارداشت: در ۱۵ استان توسط خیرین، مجمع 
یاریگران راه اندازی و ظرفیت نگهداری معتادین ۱۲4 
درصد افزایش داشته است و ایران راهبر مقابله ای و 
پیشــگیری دارد.مؤمنی گفت: تحریم های ظالمانه 
چالش های متعدد در مسیر مبارزه با مواد مخدر ایجاد 
کرده ولی جمهوری اسلامی ایران همچنان با قوت 

مسیر را ادامه داده است.

رئیس جامعه اقامتگاه های بوم گردی گفت: اگر انجمن 
های استانی اختیار داشــتند که روی بوم گردی ها 
نظارت کنند هم ما با صدای بلندتری مطالباتمان را 

اعلام می کردیم هم نظارت دقیق تری انجام می شد.
یاور عبیری رئیس جامعه انجمن های اقامتگاه های 
بوم گردی درباره نظارت بــر این بخش از واحدهای 
اقامتی کشور در گفت وگو با خبرنگار مهر گفت: یکی 
از بحث های ما این است که باید به انجمن های استانی 
اختیار داده شود چون اداره های کل میراث فرهنگی 
در برخی از اســتان ها شــاید حدود ۲0 شهرستان 
داشته باشد و در هر کدام هم روستاهای زیادی که بوم 

گردی های فراوان مجوز گرفته اند.
وی ادامه داد: ولی در این اداره تنها یک کارشــناس 
بوم گردی یا طبیعتگردی وجود دارد. این کارشناس 
نمی تواند به همه آنها نظارت کند. پس باید برخی از 
اختیارات به جوامع استانی تفویض شود تا انجمن ها 
نظارت داشته باشــند.وی گفت: انجمن ها توان این 
نظارت را دارند. اعضای هیأت مدیره در کل اســتان 
پراکنده بوده و خودشان هم ممکن است بوم گردی 
داشته باشند اما الان انجمن ها هیچ اختیاری ندارند 

بنابراین نمی توانند نظارتی هم انجام دهند.
عبیری درباره اینکه آیا تفویض اختیار به انجمن ها 
محدود به نظارت می شود یا خیر گفت: صدور پروانه و 
نظارت کامل از بوم گردی ها مد نظرمان است. ما هنوز 
نمی توانیم حق عضویت هم از بوم گردی ها بگیریم 
آنها حق دارند چون می گویند شما چه خدماتی به 
من داده اید. الان این اختیار به ما داده نشــده است. 
پیگیری هم کرده ایم اما انجام نمی شــود. درحالی 

که ما بازوی اجرایــی اداره های کل میراث فرهنگی 
در استان ها هستیم اما از این توان استفاده نمی کنند. 
عبیری تصریح کرد: در ۱۹ استان انجمن بوم گردی 
داریم برخی از استان ها فعال نیستند استانی مانند 
هرمزگان حدود ۷0 بوم گردی دارد اما هنوز در این 
استان انجمنی شکل نگرفته اســت. اداره های کل 
موظف هستند که انجمن استان خود را شکل بدهند.

عبیری بیان کرد: من به وزارت میراث فرهنگی نامه 
زده ام که تعداد بوم گردی ها در برخی از اســتان ها 
بیش از حد مجاز است و باید انجمن شکل بگیرد. وقتی 
انجمنی شکل می گیرد می دانیم که چه مشکلاتی 
در چه استانی داریم و چطور باید پیگیری کنیم. اما 
الان این ارتباط را با برخی از استان ها نداریم. برخی از 
استان ها باید زودتر انجمن تشکیل می دادند اما هنوز 
این اتفاق نیفتاده است مثل زنجان، هرمزگان یا البرز. 
هر استانی که به ده بوم گردی مجوز داده باشد می تواند 
انجمن خود را تشکیل دهد. وی درباره اینکه برخی 
از بوم گردی ها بعد از کرونا دیگر به بهداشت محیط، 
یا رســیدگی به مهمان اهمیت نمی دهند گفت: بوم 
گردی کار مکملی است که باید مدیران آن بتوانند در 
کنار اقامت، محصولات دیگری نیز برای فروش داشته 
باشند در دوران کرونا برای بسیاری از افرادی که بوم 
گردی هایشان تعطیل شده بود بیکار شدند یا خانه 
را فروختند چون نمی توانستند ادامه دهند. خیلی از 
آنها دچار ورشکستگی شدند چون کار دیگری غیر 
از اقامت نمی کردند امــا برخی دیگر که فعالیت های 
جانبی مثل فروش محصولات بوم گردی را داشتند 

توانستند سرپا بمانند.

با آغاز انتقال زائران اهل سنت از شهر مکه به سمت منا،   
مناسک حج رسما آغاز شد. مقامات عربستان با اشاره 
به جمعیتی که پس از سه ســال محدودیت در مکه 
گردهم خواهند آمد،   گفته اند »امسال شاهد بزرگترین 
حج تاریخ خواهیم بود.« انتقال گروهی از زائران ایرانی 
از مکه به منا درحالی از صبح روز دوشنبه پنجم تیرماه 
برابر با هشتم ذی الحجه )به تقویم عربستان( که روز 
»الترویه« نامیده می شود، آغاز شده است که برخی از 
زائران کشورهای دیگر از عصر یکشنبه مکه را به سمت 
منا ترک کرده اند. به گفته مدیر حمل و نقل عملیات 
حج زائران ایرانی، حدود ۱0 هزار نفر از زائران اهل سنت 
کاروان های ایرانی با اتوبوس های حمل و نقل ترددی 
از مکه به منا منتقل می شوند و عملا مرحله نخست 
عملیات ترددی آغاز می شود. از عصر روز پنجم تیرماه 
هشتم ذی الحجه )برابر با تقویم عربستان(   عملیات 
انتقال دیگر زائران به سمت عرفات آغاز می شود که این 
روند تا نیمه شب نهم ذی الحجه طول خواهد کشید و 
مرحله سوم حمل و نقل ترددی مربوط به صبح روز 
سه شنبه ششم تیرماه برابر با نهم ذی الحجه )به تقویم 
عربستان( است که عملیات انتقال زائران اهل سنت از 

منا به عرفات است و به این ترتیب، همه زائران ایران در 
نهم ذی الحجه در عرفات حضور می یابند. زائران پس از 
خروج از مکه به ترتیب با وقوف در مشعر، عرفات و منا، 
مناسک حج را به جا خواهند آورد و پس از عید قربان 
و انجام آخرین رمی جمرات برای تکمیل حج، به مکه 
بازخواهند گشت. بنا بر اظهارات رییس سازمان حج و 
زیارت نیز فرایند ذبح مربوط به زائران ایرانی توسط 
۶۵ ذابح و در سه کشــتارگاه انجام می شود. مناسک 
حج ۱444 هجری قمری/ ۱40۲ خورشیدی مطابق 
اعلام عربستان در روز دوازدهم ذی الحجه برابر با دهم 
تیرماه به پایان می رســد. عربستان پیش بینی کرده 
است در حج امســال که پس از سه سال محدودیت 
کرونا برگزار می شــود، رکورد حضور زائران شکسته 
شود. پبش بینی ها بر آن است که بیش از دو میلیون و 
۵00 هزار زائر از سراسر جهان در مناسک حج شرکت 
کنند. در سال نخست کرونا حج فقط با ۱0000 نفر از 
زائران ساکن در عربستان برگزار شد. در سال ۲0۲۱ 
فقط ۶0 هزار زائر مجاز به شرکت در این مراسم واجب 
شرعی برای مسلمانان شدند و سال ۲0۲۲ نیز سقف 

شرکت کنندگان در حج به یک میلیون نفر رسید.

رئیس قوه قضائیه گفت: همکارانم در دادگستری ها، 
بیش از ۲0 هزار پرونده اغتشاشات را مورد رسیدگی 
قرار دادند. همایش سراسری قوه قضائیه با حضور 
سران قوا و مسئولان عالی قضائی در سالن اجلاس 
سران آغاز برگزار شــد. رئیس عدلیه در این مراسم 
بیان کرد: صلح و سازش با تلاش وافر مرکز توسعه 
حل اختلاف به 43 درصد رســید. بــا پویش های 
مختلف فرهنگ گذشــت و صلح و سازش توسعه 
پیدا کرد. ۵۵۱ نفر از افرادی که حکم قصاص قطعی 
داشتند و قرار بر اجرای حکم آن ها بود، صاحبان حق 
از حقشان گذشتند و افراد به خانواده شان برگشتند.

حجت الاسلام والمسلمین اژه ای با اشاره به موضوع 
بازرسی کل کشور با وظیفه بسیار سنگین بر نظارت 
بر حسن اجرای قوانین گفت: قوه قضائیه با کمک، 
همراهی و پیش قدمی دولت ۲۱0 گلوگاه و بســتر 
فساد را شناســایی و برای دولت ارســال کرد. در 
مقاطعی بود که وقتی گزارشــی از سوی سازمان 
بازرسی می رفت دولت ها برافروخته می شدند، اما 
با اعلام گلوگاه های فساد از سوی این سازمان آقای 

رئیسی تقدیر و تشــکر کردند.رئیس قوه قضائیه 
بیان کرد: در مورد مســاله صیانت و احیای حقوق 
عامه دادستان کل کشور و دادستان های ما افزایش 
۱۲0 درصدی در رسیدگی به حقوق عامه داشتند. 
دادگستری های ما علاوه بر پرونده های معمول خود 
بیســت و چند هزار پرونده اغتشاشات را هم مورد 
رسیدگی قرار دادند. در سال گذشته نزدیک به ۹۸ 
هزار نفر از افرادی که در زندان مانده بودند و دشمن 
دنبال سوژه سازی برای آن ها بود با عفو مقام معظم 
رهبری بخشیده شدند و سوژه از دشمن گرفته شد. 
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای رئیس 
دستگاه قضا در همایش سراسری قوه قضائیه گفت: 
در سال گذشته تلاش کردیم سند تحول و تعالی را 
به برنامه تبدیل و برنامه را به عمل تبدیل کنیم. یکی 
از مسائل پیش بینی شده در این سند تعامل با قوای 
دیگر بود. جلسات متعدد با سران قوا، کمیسیون ها، 
نمایندگان، فراکسیون ها و وزرا داشتیم. در سال های 
بعد از انقــلاب چنین تعاملی بین ســه قوه وجود 

نداشت.

رئیس جمهور گفت: شــهید بهشــتی تحت تأثیر 
جوســازی ها و فضاســازی ها قــرار نمی گرفت و از 
محور عدالت خارج نشــد، ولو ممکن بــود به ظاهر 
در تشکل هایی باشد اما روحیه منصفانه ای داشت. 
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
کشورمان ص در همایش سراسری قوه قضائیه که در 
سالن اجلاس سران برگزار شد، ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطر شهید بهشتی گفت: شهید بهشتی از کسانی 
بود که تحت تأثیر جوســازی ها و فضاسازی ها قرار 
نمی گرفت. کسی نمی تواند بگوید بهشتی از عدالت 
خارج شد چون ولو ممکن بود به ظاهر در تشکل هایی 
باشد اما روحیه آنها منصفانه بود و این انصاف بسیار 
مهم است. وی با بیان اینکه هرکس در جایگاه حکم 
دادن و تصمیم است باید از حق و انصاف پیروی کند، 
بیان کرد: تنها مدار تصمیم، حق است و این از سختی 
کار قضات است که باید مدار حق را تشخیص دهند و 
به خاطر همین است که جایگاه بالایی دارند. تشخیص 
موضوع، تشخیص حکم، تناســب بین این دو و بعد 
تصمیم گیری مراحل کار یک قاضی است که در تمام 
آنها باید حق و انصاف را مورد توجه و مدار خود قرار 
دهد. رئیسی با تاکید بر اهمیت تشخیص حق، گرایش 
به آن و ایستادگی در این مسیر، بیان کرد: برخی حق 
را نشناختند؛ برخی شناختند و گرایش و پیدا کردند؛ 
برخی شناختن و گرایش پیدا کردند اما ایستادگی در 
این راه نداشتند. در مسیر قضاوت هر سه مورد حائز 

اهمیت است و این مأموریت بزرگی به شمار می رود.
رئیسی جمهور با اشاره به اینکه در این سال ها کارهای 
بســیاری در قوه قضائیه انجام شده است، بیان کرد: 

هرکس تلاش کرد، خشتی بر خشت های قبلی قرار 
دهد و جایگاه این قوه را چه در جز چه در کل رأفت 
ببخشد؛ اما در این دوران رهبر معظم انقلاب تاکید 
کردند که ما نیاز به تحول داریم و این تحول را نیز ذیل 
موارد شناخت وضع موجود، شناخت وضع مطلوب و 
کم کردن فاصله این تبیین کردند. ایشان یادآور شدند 

که تمام تلاش باید در این جهت باشد.
رئیسی با تاکید بر اینکه اولین شرط و گام در تحول 
»تعقل شــناختی« اســت، اظهار کرد: نگاه تحولی 
و حضور افــراد تحول خواه و تحول گرا بســیار مهم 
است. دومین شــرط تحول، تحول فرآیندی است. 
باید بازنگاهی در روند دادرسی در این زمینه که کار 
از دقت و ســرعت بیشــتری برخوردار شود صورت 
بگیرد و بهترین افراد برای ایــن تغییر خود قضات 
و دســت اندرکاران دســتگاه قضائی هستند. برای 
مثال امور معوقــه می تواند با اســتعلامات به روز از 
دستگاه های مختلف برطرف شــود تا قاضی بتواند 

سهل تر تصمیم سازی و تصمیم گیری کند.
وی تصریح کرد: البته در دولت نیز به تحول فرآیندی و 
بازنگاه نیاز داریم. از جمله مسائل مهم در این موضوع، 
افزایش بهره وری است که مقام معظم رهبری نیز بر 
آن تاکید کردند. ما میزان قابل توجهی نیروی انسانی 
کارآمد، هزینه و اعتبارات و امکانات داریم. همیشه 
تاکید کرده ام که اگر به دنبال رشد اقتصادی هشت 
درصدی هستیم، یک پایه تحقق این هدف، افزایش 
سرمایه گذاری و پایه دیگر آن افزایش بهره وری است. 
اگر بهره وری در نظام اداری ما بهبود نیابد با مشکل 

مواجه خواهیم شد.

رئیس سازمان هواشناسی کشور گفت: در حال حاضر 
حدود ۱۲۶ ایستگاه هواشناسی تحت شبکه دیدبانی 
اصلی جهانی در کشــور فعال اســت که تلاش می 
شود ۵0 ایستگاه دیگر نیز به این شبکه اضافه شود.
سحر تاج بخش، رئیس ســازمان هواشناسی کشور 
اظهار داشــت: هم اکنون 300 ایستگاه سینوپتیک 
هواشناسی در کشــور فعال اســت که حدود ۱۲۶ 
ایستگاه تحت شبکه دیدبانی اصلی جهانی موسوم 

به GBON و به صورت ۲4 ساعته فعالیت می کند.
وی افزود: بر اســاس برنامه ریزی های انجام شــده 
تلاش می شــود ۵0 ایســتگاه جدید هواشناسی به 
این شــبکه اضافه شــود تا کیفیت پیش بینی های 
جوی در مدل های منطقه و کشــور ارتقا یابد.رئیس 
سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: سال گذشته با 
پیگیری های سازمان و فراهم سازی استانداردهای 
لازم ۵0 ایستگاه به شبکه دیدبانی اصلی جهانی ملحق 

شد. تاج بخش در بخش دیگری عنوان کرد: یک برنامه پنج 
ساله توسعه برای توسعه شبکه دیدبانی سازمان هواشناسی 
کشور در استان ها تعریف شده که در حال اجرایی است.وی 
افزود: بر اساس این برنامه انواع ایستگاه های هواشناسی، 
ایســتگاه های ویژه نظیر پایش گردوخــاک، رادارهای 
هواشناسی، ایستگاه های اقلیم شناسی، بارانسنجی و… 
به شبکه دیدبانی سازمان اضافه می شود.معاون وزیر راه و 
شهرسازی گفت: حفظ و نگهداری ایستگاه های موجود 
سازمان نیز جزو اولویت های سازمان است همه ساله اعتبار 

مشخصی برای آن اختصاص می یابد.
تاج بخش در بخش دیگری به ظرفیت های هواشناسی 
در گیلان اشاره و عنوان کرد: گیلان یکی از مجهزترین 
استان ها از نظر تجهیزات هواشناسی است. این استان 
تمام تجهیزات فعال در سازمان هواشناسی را داراست، 
هم رادار هواشناســی و هم بویه هواشناســی برای 

سنجش داده های دریایی در این استان وجود دارد.

وزیر دادگستری گفت: تعزیرات در بسیاری از موارد 
جریمه های سنگین اعمال می کند و گاهی استانداران 
و فرمانداران از جریمه های سنگین برخی اصناف گلایه 
می کنند.امین حسین رحیمی در خصوص رسیدگی 
به گرانفروشی ها گفت: مهم این است که رسیدگی 
تعزیرات و بخش های این نظارتی توسط مردم ملموس 
باشد وزارت دادگستری و سازمان تحصیلات در انتهای 
مسیر قانونی رسیدگی به گرانفروشی هاست برای اینکه 
یک تعامل خوبی ایجاد شود گشت های سیار تعزیرات 
به همراه بازرســین وزارت صمت و جهاد کشاورزی 
فعال هستند و برنامه این است که این نظارت را بیشتر 
کنیم. وی با بیان اینکه میزان فعالیت سازمان تعزیرات 
بسیار زیاد است گفت: به دلیل تعدد گزارشات برخی از 
مواقع پیگیری های تعزیرات ملموس نیست؛ در حالی 
که تعزیرات بسیار در این زمینه کارآمد است.  رحیمی 
خاطر نشان کرد: شاکیان از گرانفروشی باید با سامانه 

۱۲4 تماس بگیرند که زیر مجموعه وزارت صمت است. 
مسئول حل گرانفروشی ها وزارت صمت است. اما اگر 
کسی می خواهد شکایتش فقط ثبت شود بدون آنکه 
بازرسی در محل مراجعه کند؛ به سامانه ۱3۵ تماس 
بگیرد.وزیر دادگستری تاکید کرد: پیگیری های وزارت 
دادگستری به صورت غیرحضوری است و مردم برای 
پیگیری های حضوری توسط مأموران و بازرسان باید 
با سامانه ۱۲4 وزارت صمت ارتباط داشته باشند. وزیر 
دادگستری در پاسخ به سوالی در خصوص میزان جرایم 
رانندگی گفت: در مورد جرایم رانندگی هنوز تصمیم 
جدیدی اتخاذ نشده است. چهارشنبه شورای عالی 
ایرانیان وزارت دادگستری را مکلف کرده است تا حقوق 
ایرانیان خارج از کشور تدوین و صورت گیرد. یکی از 
موضوعات مهمی که با آن مواجه هستیم رسیدگی 
به موضوعات افرادی در خارج از کشور است که بعضاً 

مشکلاتی در کشور دارند.

رسیدگی به 2۰ هزار پرونده اغتشاشاتکشف ۸۰۰ تن مواد مخدر توسط ایران

شهید بهشتی تحت تأثیر فضاسازی ها قرار نمی گرفت

۵۰ ایستگاه هواشناسی بین المللی می شود

جریمه های سنگین در انتظار گرانفروشان 

سياسیفرهنگی 

اختیار نظارت بر بوم گردی ها را نداریم

حج بزرگ آغاز شد



اقتصاد2
ایران

تجارت ۲.۲ میلیــارد دلاری 
ایران و ترکیه در ۵ ماه

مبادلات تجــاری ایران و ترکیه در ۵ ماهه ســال 
جاری میلادی با کاهش ۲۰ درصدی نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل به حدود ۲.۲ میلیارد دلار 
رسیده است. آمارهای منتشر شده توسط اداره آمار 
ترکیه نشان می دهد مبادلات تجاری ایران با این 
کشور در پنج ماهه سال جاری میلادی به ۲ میلیارد 
و 19۰ میلیون دلار رسیده است. این رقم نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۲۰ درصد کاهش داشته 
اســت. تجارت ایران و ترکیه در پنج ماهه نخست 
سال میلادی گذشــته ۲ میلیارد و 74۰ میلیون 
دلار اعلام شده بود. بر اساس این گزارش، صادرات 
ترکیه به ایران در ماه های ژانویه تا می ۲۰۲3 با افت 
4 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به یک 

میلیارد و 1۵۲ میلیون دلار رسیده است.
ترکیه در ماه های ژانویه تــا می ۲۰۲۲ بالغ بر یک 
میلیارد و ۲۰4 میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده 
بود. واردات ترکیه از ایران در پنج ماهه نخســت 
۲۰۲3 نیز کاهش 3۲ درصدی نســبت به مدت 
مشابه ســال قبل داشــته و از یک میلیارد و ۵36 
میلیون دلار در مدت مشابه سال قبل به یک میلیارد 
و 38 میلیون دلار در پنج ماهه امسال رسیده است. 
مرکز آمار کمیســیون اروپا )یورو استات( نیز در 
گزارشی از صادرات بیش از 3 میلیارد مترمکعب گاز 
طبیعی ایران به ترکیه در پنج ماهه نخست ۲۰۲3 
خبر داده است. بر اساس این گزارش ایران در ماه 
های ژانویه تا می امسال 3 میلیارد و 3۲۰ میلیون 
مترمکعب گاز طبیعی به ترکیه صادر کرده است. 
این رقم نسبت به مدت مشــابه سال قبل کاهش 
7 درصدی داشته است. ایران در پنج ماهه نخستی 
سال میلادی گذشــته 3 میلیارد و ۵9۰ میلیون 

مترمکعب گاز به ترکیه صادر کرده بود.

صادرات نفت  به بالاترین میزان 
پس از تحریم ها رسید

استفاده از راهکارهای مختلف برای افزایش فروش 
و صادرات نفت با وجود تحریم ها در ۲ سال اخیر در 
دستور کار دولت قرار گرفت و امروز  صادرات نفت 
 به بالاترین میزان پس از تحریم ها رسیده است. 
پس از خروج آمریکا از برجام در اردیبهشت سال 
1397 صادرات نفت ایران و به دنبال آن درآمدهای 
این بخش با کاهش همراه شــد؛ اما بــا روی کار 
آمدن دولت سیزدهم صادرات نفت ایران و وصول 

درآمدهای آن رشدی چشمگیر داشت.
در ۲ سال اخیر استفاده از راهکارهای مختلف برای 
افزایش فروش و صادرات نفت با وجود تحریم ها در 
مرکز توجه قرار گرفت تا آنجا که به گواهی آمارهای 

اقتصادی شرایط صادرات نفت بهبود یافت.
وزیر نفت در فروردین 14۰۲ گفت: ســال گذشته 
19۰ میلیون بشکه نفت بیشــتر از سال 1399 و 
83 میلیون بشکه بیشتر از سال 14۰۰ نفت صادر 
شد و پیش بینی می شود امســال رکوردی تازه در 
صادرات نفت ثبت شود. حتی رسانه های خارجی 
و غربی نیز به این دســتاورد دولت  اذعان دارند، در 
همین خصوص  بلومبرگ به تازگی در گزارشی به 
موضوع افزایش صادرات نفت خام ایران پرداخته که 
بر اساس آن صادرات نفت ایران به 1٫6 میلیون بشکه 
در روز رسیده است. ایران صادرات نفت خام خود را 
به بیشترین میزان در حدود پنج سال گذشته رسانده 
حضور مجدد خود را در صحنه ژئوپلیتیک تقویت 
کرده و درعین حال خطراتی را برای بازار شکننده 
جهانی نفت خام به همراه آورده است. در سال های 
اخیر بیش از 7۵ درصد از رشد اقتصادی از محل بهره 
وری بوده و به طور مشخص در 9 ماهه نخست سال 
14۰1 از 3٫8 در صد رشــد اقتصادی 3.4 درصد از 
محل بهره وری محقق شده که بیشترین رشد با 9.3 

درصد مربوط به گروه نفت است.
همزمان بــا روی کار آمدن دولت ســیزدهم اما 
اســتفاده از ظرفیت های بهره وری در بخش های 
مختلف اقتصادی در دستور کار قرار گرفت. این 
اقدام ها سبب شد تا در سال 14۰1 برخلاف بیشتر 
سال های دهه 9۰ رشد اقتصادی مثبت و بالای 4 
درصد باشد که این خود نشانه خوبی برای آینده 
اقتصاد ایران است. شایان ذکر است که شاخص 
بهــره وری کل عوامل تولید در ســال 14۰1 به 
بیشترین مقدار خود در 1۰ سال اخیر رسیده است.

بر اساس گزارش سازمان امور اداری و استخدامی 
در افزایش بهره وری کل عوامل تولید ناشــی از 
افزایش ارزش افزوده کل اقتصاد بیشترین رشد با 
9.3 درصد مربوط به گروه نفت بوده است. به بیان 
دیگر نفت بیشــترین تأثیر را بر رشد اقتصادی از 
طریق افزایش بهره وری عوامل تولید در سال 14۰1 
داشته است. رشد ارزش افزوده در گروههای صنایع 
و معادن خدمات و کشاورزی به ترتیب برابر ۵٫6 

درصد، ۲.8 درصد و 1.1 درصد است.

اخبار

مدیرعامل شرکت سپرده 
گذاری مرکزی اوراق بهادار 
گفت: در حــال حاضر افراد 
با توثیق ســهام عدالت می 
توانند از برخی بانک ها وام 
بگیرند. به گــزارش روابط عمومی ســمات، محمد 
باغستانی درباره همکاری بانک ها با سامانه ستاره برای 
وثیقه قرار دادن سهام و پرداخت تسهیلات با این وثیقه 
اظهار داشت: در حال حاضر بسیاری از بانک ها در حال 
مذاکره برای استفاده از این سامانه هستند و برخی از 

بانک ها هم از این توثیق استفاده می کنند.
وی با بیان اینکه حتی بانک های خصوصی هم برای 
به کارگیری سامانه ســتاره و استفاده از این امکان 
در حال مذاکره هســتند، گفت: برخی از بانک ها 
در حال پیاده سازی این ســرویس در سامانه های 
خود هســتند. اما اینکه از لحاظ کســب و کار این 
امکان چقدر ارزنده و جذاب اســت و بانک ها با چه 
مدلی این سرویس و خدمات را پیاده سازی کنند، 
به سیاست های خود آن بانک مربوطه برمی گردد. 

مدیر عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی ادامه داد: 
در حال حاضر جمعیت قابل توجهی از مشــتریان 
حقیقی و حقوقی البته به ویژه حقوقی ها خواستار 

استفاده از این سرویس هستند و این می تواند ابزار 
خوبی برای بانک ها محسوب شود.

باغستانی در پاسخ به این سوال که برای وثیقه گذاشتن 

سهام، ارزش این سهام باید چقدر باشد و کف ارزشی 
چقدر در نظر گرفته شده، تاکید کرد: برای ارزش سهام 
در سامانه توثیق کفی در نظر گرفته نشده و حداقل 
ارزش با توجه به استراتژی بانک ها تعیین می شود که 
بر اساس آن برای رقم مشخصی از تسهیلات چه میزان 
سهام برای وثیقه در نظر بگیرد و قاعدتا رقم برای هر 
3۰ بانک متفاوت از یکدیگرخواهد بود و هر بانک برای 
هر وامی، عددی خاصی از ارزش سهام در نظر می گیرد 
و افراد می توانند از سهام خود برای دریافت وام خرد 

اقدام کنند.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی همچنین 
درباره امکان استفاده از توثیق سهام عدالت هرچند 
که ارزش آن عدد قابل توجهی نیست، گفت: سهام 
عدالت به عنوان توثیق استفاده می شود و در حال 
حاضر افراد با توثیق ســهام عدالــت از بانک ها وام 
می گیرند. دو بانک ملی و تجارت با توثیق ســهام 
عدالت تســهیلات ارائه می دهند که البته از منظر 
سیاســت های اقتصادی که وزارت اقتصاد تکلیف 
می کند، وام های تکلیفی با توثیق ســهام عدالت 
به دارندگان این سهام از ســوی این دو بانک داده 

می شود.

متقاضیان با توثیق سهام عدالت می توانند از بانک ها تسهیلات بگیرند

پرداخت وام خرد با وثیقه سهام عدالت 

پایان تیر آخریــن مهلت رفع 
تعهدات ارزی 

سازمان توســعه تجارت ایران در اطلاعیه ای 
پایان تیرماه را آخرین مهلــت رفع تعهدات 
ارزی ســال 14۰1 اعــلام کرد. بــه گزارش 
خبرگزاری تسنیم، ســازمان توسعه تجارت 
ایران در اطلاعیه ای پایــان تیرماه را آخرین 
مهلت رفع تعهدات ارزی ســال 14۰1 اعلام 

کرد.
در این اطلاعیه آمده است: به اطلاع بازرگانان 
محترم می رســاند بــا عنایت به سررســید 
شــدن تمام تعهدات ارزی حاصل از صادرات 
ســال 14۰1 در پایان تیرماه جاری، مهلت 
قانونــی ایفــای تعهــدات ارزی حاصــل از 
صادرات و بهره منــدی از معافیت معالیاتی 
 صادرکنندگان ســال یاد شده تا پایان تیرماه 

سال 14۰۲ است.

دریافــت ۸۰ درصــد مجوزهــا و 
تسهیلات مشاغل خانگی توسط 

معاون توسعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی اعــلام کرد: 
تســهیل در صدور مجوزها و ارائه تسهیلات 
از مهم تریــن اقدامــات دولــت ســیزدهم 
اســت که طبــق آمارها 8۰ درصــد مجوز و 
 تسهیلات مشــاغل خانگی را بانوان دریافت 

کردند.
محمود کریمی بیرانوند گزارشی از وضعیت 
مشــاغل خانگی ارائه کرد و گفت: از ابتدای 
دولت سیزدهم تا پایان سال 14۰1، ۲8۰ هزار 
مجوز خانگی صادر شــده که نسبت به دولت 
های گذشته رشد ۲۰۰ درصدی داشته است 
و بیشــترین صدور مجوزها برای بانوان بوده 
است.وی افزود: در ســال گذشته ۲18 هزار 
مجوز صادر شده اســت که شعار ما در وزارت 
کار هر خانه یک واحد تولیدی اســت بر این 
 اساس فهرست مجوزها به 6۰۰ عنوان رشته 

می رسد.
این مقام مســئول بــا تاکید بــر اینکه 9۵ 
درصد مجوزهای مشــاغل خانگی به صورت 
لحظه ای صــادر می شــود گفــت: یکی از 
مهمترین مســائل در قبل از دولت سیزدهم، 
مشــکلات در دریافت مجوزها بود، هشــت 
ماه تا یک ســال برای صــدور مجوزها زمان 
طول می کشــید که با تدابیرو سیاست های 
 دولت ســیزدهم مجوزها لحظــه ای صادر 

می شود.
وی عنوان کــرد: متقاضیان بــه محض ثبت 
نــام و بارگــزاری اطلاعات در ســامانه ملی 
مجوزها به ســرعت مجوز دریافت می کنند 
تنها پنج درصد از مجوزهــا به صورت لحظه 
ای صادر نمی شــود کــه این رشــته ها در 
حوزه ســلامت، بهداشــت و درمان است که 
نیاز بــه مراقبت ها و نظارت های بهداشــتی 
 سازمان های بهداشــتی و دانشگاه های علوم 

پزشکی است.
بیرانوند خاطر نشــان کرد: یکی از مشکلات 
ما نیز در دولت سیزدهم ســرعت بخشی به 
مجوزها در حوزه بهداشــتی و درمانی است 
که این امر از ســوی همکاران در ســازمان 
غذا و دارو پیگیری می شــود، تلاش کردیم 
این فرایند را سرعت ببخشــیم ضمن اینکه 
باید شــرایط بهداشــتی و بازدیــد از فضای 
 مشــاغل خانگی در حوزه ســلامت و درمان 

فراهم شود.
وی با بیان اینکه 16۰ هزار اشتغال در حوزه 
مشاغل خانگی ایجاد شــده است گفت: این 
رقم در 18 ماه دولت ســیزدهم رقم خورده 
اســت.معاون توســعه کارآفرینی و اشتغال 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی تاکید 
کرد: سهم بانوان در مشاغل خانگی نیز بیشتر 
از مردان اســت. وی با اشــاره به افزایش 3۵ 
درصدی تســهیلات مشــاغل خانگی گفت: 
بانک مرکزی رویکرد خوبی داشــته اســت 
در همین راســتا ســال گذشــته تسهیلات 
ســه هزار میلیارد تومانــی اختصاص یافت 
که بــرای اولین بار این رقــم تخصیص یافت 
 از این مبلغ ۲ هــزار و 9۰۰ میلیــارد تومان 

جذب شد.
کریمی بیرانوند ادامه داد:امســال چهار هزار 
میلیارد اختصاص یافته اســت که رشد 3۵ 
درصدی را شــاهد بودیم اگر تا پایان مهرماه 
7۰ درصد منابع را جــذب کنیم با نگاه خوب 
بانک مرکزی، منابع جدیدی اختصاص خواهد 
یافت. وی بیان داشت: 44 هزار نفر تسهیلات 
دریافت کرده اند که از ایــن رقم 3۵ هزار نفر 

بانوان بودند.
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حجم ســرمایه گذاری خارجی از ابتدای فعالیت 
دولــت تا فروردیــن امســال، 6 میلیــارد و ۵1 
میلیون دلار بود که در مقایســه با مدت مشــابه 
فعالیــت دولت قبــل، 84.3 درصد رشــد کرده 
اســت. یکی از موضوعاتی که در دولت گذشــته 
برخلاف تبلیغاتی که انجام شد، مورد بی توجهی 
 قرار گرفــت، مســئله ســرمایه گذاری خارجی 

در کشور بود .
اما در دولت ســیزدهم، مسئله ســرمایه گذاری 
خارجی مورد توجه ویژه دستگاه های اقتصادی و 
دیپلماسی قرار گرفت که همین موضوع نیز منجر 
به رشد قابل توجه ســرمایه گذاری در کشور شد. 
حجم ســرمایه گذاری خارجی از ابتدای فعالیت 
دولت سیزدهم تا فروردین امســال، 6 میلیارد و 
۵1 میلیون دلار بود که در مقایسه با مدت مشابه 

فعالیت دولت قبل 84.3 درصد رشد داشته است.
بــا روی کار آمــدن دولــت ســیزدهم و اصلاح 
رویکرد سیاست گذاری نسبت به گذشته و اتخاذ 
راهبردهای فعالانه با کشورهای همسایه و همسو 
به عنوان کشــورهای هدف برای ورود سرمایه به 
کشور شــرایط تغییر کرده اســت. بر اساس آمار 
سازمان سرمایه گذاری خارجی، از ابتدای دولت 
سیزدهم تا پایان فروردین 14۰۲ تعداد 4۰1 طرح 
ســرمایه گذاری خارجی به ارزش  1۰ میلیارد و 
76۵ میلیون دلار مصوب شد که شامل 36۰ طرح 
جدید به ارزش 1۰ میلیارد و ۲۵4 میلیون دلار و 
41 طرح افزایش ســرمایه  به ارزش ۵11 میلیون 

دلار بود که به تصویب رسید.
در مجموع میزان سرمایه گذاری خارجی مصوب 
معتبر در دوره عملکرد دولت ســیزدهم تا پایان 

فروردین ســال 14۰۲، تعداد 3۵6 طرح سرمایه 
گذاری خارجی به ارزش سرمایه گذاری خارجی 
مصوب 6 میلیارد و ۵۰ میلیون دلار بوده اســت. 
رشد 7.7 درصدی تشکیل سرمایه ثابت در بخش 
ماشین آلات در سال 14۰1 نشــانه ای از احیای 
اقتصاد کشــور به ویژه در بخش هــای صنعتی و 
همچنین کمرنگ شدن تحریم در حوزه دسترسی 

کشور به ماشین آلات تولید به شمار می رود.
تشکیل سرمایه ثابت که به معنای سرمایه گذاری 
در بخش هــای مختلف اقتصاد اســت، در دولت 
قبل سقوط شــدید را تجربه کرده بود، اما طبق 
گزارش های رســمی مرکز آمار و بانک مرکزی، 
در این دوره روند رو به رشــد خود را از سر گرفته 
است. تشکیل ســرمایه در سال های پایانی دولت 
قبل روند نزولی به خود گرفته بود کاهش مداوم 

تشکیل سرمایه در دولت گذشته، موجب فرسایش 
شدید توان اقتصاد کشور برای دستیابی به نرخ های 
رشد بالا شد. در چنین شرایطی  نرخ رشد تشکیل 
سرمایه در سال های 14۰۰ و 14۰1 به ترتیب 4.1 

و ۲.1 درصد شد.
طبــق بررســی های انجام شــده، 6۰۰ بســته 
سرمایه گذاری برای ســرمایه گذاران در مناطق 
آزاد کشــور تدوین و آماده شده است؛ عزم دولت 
توجه ویژه به مناطق ویژه اقتصادی آزاد اســت و 
در مجموع برای این مناطق 6۰۰ بســته سرمایه 
گذاری بدون نام و با در نظر گرفتن تسهیلات برای 
سرمایه گذاران آماده شده است. بر این اساس هر 
ســرمایه  گذاری که قصد ســرمایه گذاری در این 
مناطق را داشته باشد می تواند یکی از این بسته ها 

را انتخاب کند.

معاون وزیرراه و شهرســازی گفت: بر اساس آمار 
سال 9۵، در شهرستان شهریار؛ شهر قدس، ملارد 
و صفا دشت به ترتیب در حدود 1۲ هزار، 13 هزار، 
6 هزار و 7۲۵ و ۵3۰ واحد بنای ناپایدار شناسایی 

شده است
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، محمد آئینی 
معاون وزیر راه شهرســازی و مدیر عامل شرکت 
بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه بناهای ناپایدار 
در سه شهرستان ملارد، شهریار و قدس به شدت 
نامقاوم اســت و ســاکنان در این محدوده ها در 
معرض خطر قطعی قــرار دارند، اظهارکرد: پنجم 
دی 138۲ وقوع زلزله در شهر بم بیش از 4۰ هزار 
نفر از هموطنانمان را به کام مرگ کشاند که هنوز 
پس از گذشت ۲۰ سال داغ عاطفی و روانی مرگ 

این عزیزان بر دل بازماندگان مانده است.

معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه 
چاره ای جز سرعت بخشی به نوسازی بافت های 
فرســوده نداریم، عنوان کرد: اعضای شــوراهای 
اسلامی شهرهای کشور باید به عنوان »سفیران 
نوسازی« شــهرهای محل فعالیت خود در حوزه 
بافت فرسوده و ناکارآمد باشــند چرا که موضوع 
بافت های فرســوده معضلی اســت که می تواند 
چالش هــا و بحران های اصلی و اساســی در بروز 

بلایای طبیعی باشد.
وی افزود: اعضای شورای اسلامی شهرها به عنوان 
نمایندگان مردم باید خانه به خانه، کوچه به کوچه 
و محله به محله موضوع نوسازی بازآفرینی شهری 
را ترویج و ساکنان و سرمایه گذاران را به بازآفرینی 

بناهای فرسوده تشویق کنند.
در ادامــه آئینی با تاکید بر اینکه مردمی ســازی 

در بافت های فرســوده به عنوان راهبرد شرکت 
بازآفرینی شهری ایران به شــمار می آید، گفت: 
نوسازی بافت فرسوده، به صورت مردمی سازی از 
طریق مشارکت سازندگان و توسعه گران با مالکان 
در این بافت ها با حمایت دولت و شــهرداری ها و 
با تبیین و اجرای بســته های تشویقی مؤثر و رفع 
موانع به عنــوان راهبرد اصلی کار ما محســوب 

می شود.
در ادامه معاون وزیر راه و شهرســازی با تاکید به 
اینکه دولت و شهرداری نباید در انجام پروژه های 
بازآفرینی شهری دخالت مستقیم داشته باشند، 
عنوان کرد: راهبرد مردمی سازی از طریق تشکیل 
مســتمر ســتادهای بازآفرینی ملی، اســتانی و 

شهرستانی قابل انجام است.
وی با بیان این که مردم ســاکن در محلات بافت 

فرســوده به تنهایی از توانایی لازم برای نوسازی 
برخوردار نیستند، گفت: از سوی دیگر سازندگان، 
توسعه گران و سرمایه گذاران رغبتی برای حضور 
در این بافت ها ندارنــد زیرا معادله بــرای آن ها 
اقتصادی نیســت، بنابراین بسته های تشویقی را 
جهت ایجاد انگیزه برای سرمایه گذاران تبیین و 

تعریف کرده ایم.
دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار ادامه داد: 
هم اکنون شهرداری ها بر اساس قانون برای صدور 
پروانه ســاختمانی مکلف هســتند تا ۵۰ درصد 
تخفیف بدهند که می توانند 1۰۰ درصد تخفیف 
را هم در نظر بگیرند و معادل آن را دولت پرداخت 
خواهد کرد، انتظار بر این اســت شهرداری های 
شهرستان های ملارد، شهریار و قدس به صورت 

1۰۰ درصد تخفیف برای متقاضیان قائل شوند.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: تعداد 
زندانیان مرتبط با چک در سال 1396 روزانه بالغ بر 
1۰ نفر بود اما پس از اجرایی شدن قانون جدید چک 
با کاهش بیش از 96 درصــدی در دوماهه ابتدایی 

سال جاری به هر سه روز یک نفر رسیده است.
به گــزارش بانــک مرکــزی، مهــران محرمیان 
درخصوص کاهش قابل ملاحظه زندانیان مرتبط 
با چک، اظهار داشت: در دو ماهه اول سال 14۰۲، 
به طور متوسط در هر سه روز تنها یک نفر به جرم 
چک برگشتی وارد زندان شــده است که این رقم 
در مقایسه با اردیبهشــت ماه سال قبل کاهش 43 
درصدی را نشان می دهد. این در حالی است که در 
سال 1396 و پیش از تصویب و اجرایی شدن این 
قانون، تعداد زندانیان چک در هر روز بالغ بر 1۰ نفر 

بوده است.
به گفته وی، آمار زندانیــان مرتبط با چک پس از 
تصویب قانون اصلاح قانون صدور چک در مجلس 

شورای اسلامی در سال 1397 و اجرایی شدن آن 
به صورت مرحله ای توســط بانک مرکزی و شبکه 
بانکی در سال های بعد از آن، به طور متوالی کاهشی 
بوده است. بر این اساس، یک سال پس از اجرای این 
قانون و در سال 14۰1، آمار زندانیان مرتبط با چک 
به یک نفر در هر دو روز رسید و در سال 14۰۲ نیز 
این آمار به یک نفر در هر سه روز کاهش یافته است.

معاون بانک مرکزی گفت: طی ســال های گذشته 
و با آغاز اجرایی شــدن این قانون، روند چک های 
برگشــتی به مبادله ای در ســامانه چکاوک نیز با 

کاهش قابل توجهی مواجه شد.
براساس این گزارش، با توجه به بازگشت اعتبار به 
چک با اجرایی شدن قانون جدید صدور چک و رشد 
استفاده از چک به عنوان یک ابزار پرداخت، اجرای 
کامل قانون جدید چک توانسته است نقش بسیار 
مهمی در کاهش تخلفات این حوزه از جمله کاهش 
میزان زندانیان مرتبط با چک برگشتی داشته باشد.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی به دولت اجازه دادند تا 
سهام سرمایه در دور ششم بانک توسعه اسلامی را افزایش 
دهد. در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، گزارش 
کمیســیون اقتصادی در مورد لایحه اجازه مشارکت 
جمهوری اســلامی ایران در افزایش سهام سرمایه دور 
ششم بانک توسعه اسلامی در دستور کار قرار گرفت که با 

رای موافق نمایندگان مجلس به تصویب رسید.
بر اساس ماده واحده این لایحه، به دولت اجازه داده 
می شود سرمایه جمهوری اســلامی ایران در بانک 
توسعه اسلامی را از مبلغ چهار میلیارد و 174 میلیون 
و63۰هزار ) ۰۰۰ر63۰ر174ر4( دینار اسلامی فعلی 
به مبلغ چهار میلیارد و631 میلیــون و 46۰ هزار 
)۰۰۰ر46۰ر631ر4( دینار اسلامی افزایش دهد و 
نسبت به پرداخت این افزایش سرمایه به ارزش کل 
4۵6 میلیون و 83۰ هزار )۰۰۰ر83۰ر4۵6( دینار 
اسلامی مطابق با مقررات و جداول زمانی سررسید 
اقساط مربوط اقدام نماید. اقساط این افزایش سرمایه 

در یک بازه زمانی )14( ســاله و طی )۲8( قســط 
6 ماهه از ســال 14۰1 )۲۰۲3 میلادی( تا ســال 
141۵ )۲۰36 میلادی( قابل پرداخت می باشــد. 
مبلغ هر قســط )یک الی ۲7( برابر با 16 میلیون و 
31۵ هزار و3۵7 )3۵7ر31۵ر16( دینار اسلامی و 
قسط آخر )۲8( برابر با 16میلیون و 31۵ هزار و 361 

)361ر31۵ر16( دینار اسلامی است.
تبصره )1(- بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
موظف است از محل منابع خود نسبت به پرداخت 
اقساط مربوط به پذیره نویسی سهام سرمایه دولت 
در بانک مزبور در مواعد مقــرر اقدام نموده و مبالغ 
پرداختی را در دفاتر قانونی خود به حساب سهمیه 
سهام دولت جمهوری اسلامی ایران در مؤسسات 
بین المللی منظور نماید. تبصره )۲( - وزارت امور 
اقتصادی و دارایی مکلف به ارایه سفته معادل ریالی 
اقساط پرداختی سهام پذیره نویسی شده در بانک 

مرکزی جمهوری اسلامی ایران است.

۶۰۰ بسته سرمایه گذاری برای مناطق آزاد آماده شد

رشد سرمایه گذاری خارجی  در ایران

هزاران واحد بنای ناپایدار شناسایی شده است

سهام دولت در بانک توسعه اسلامی افزایش یافتکاهش ۹۶ درصدی آمار زندانیان چک 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

شرایط اجرای تسهیلات دهی با سهام عدالت
یوسف کاووسی، کارشناس اقتصادی 

اخیرا برای سهولت دریافت وام های خرد وثیقه قرار دادن سهام عدالت از سوی مسوولان در دستور کار قرار گرفته است. هرچند این وثیقه به تنهایی قابل قبول نیست و لازم است یک ضامن نیز برای دریافت وام به بانک 
مورد نظر معرفی شود. چراکه اگر بانکها تنها به دریافت سهام عدالت به عنوان وثیقه بسنده کنند مبلغ وام پرداختی به متقاضیان بسیار ناچیز خواهد شد. 

برای یک خانواده چهار نفره اگر مبلغ سهام عدالت را در نظر بگیریم مبلغی در حدود 3۰ تا 4۰ میلیون تومان در بهترین حالت خواهد شد. اگر این مبلغ به عنوان وثیقه در بانک قرار داده شود مبلغ وام دریافتی بسیار 
کم خواهد شد. از سوی دیگر با توجه به اظهار نظر اخیر رئیس کل بانک مرکزی برای وام های خرد بانکها یک ضامن را ضروری اعلام خواهند کرد. یعنی علاوه بر دریافت سهام عدالت به عنوان وثیقه معرفی یک ضامن 

دولتی نیز ضرورت دارد. 
به نظر می رسد دریافت سهام عدالت به عنوان وثیقه بیشتر یک شعار تبلیغاتی باشد. چراکه با این وثیقه مبلغ تسهیلات بسیار کم خواهد شد و رقم قابل توجهی نخواهد بود. در مجموع مبلغ سهام عدالت برای هر خانواده 

زیاد نیست و این اقدام به عنوان ابزار و تبلیغات برای وام های کوچک مطرح شده است. 
معرفی یک ضامن از آنجایی برای بانکها مهم است که اگر متقاضی دریافت وام نتواند اقساط را به موقع پرداخت کند، وثیقه سهام عدالت پاسخگوی اقساط نبوده و برداشت از حساب ضامن انجام می شود. در صورت 

عدم پرداخت اقساط تکلیف بانک هایی که این سهام را به عنوان وثیقه پذیرفته اند چه خواهد شد، ضرورت معرفی یک ضامن را بیش از پیش آشکار می کند. 
به هر ترتیب تسهیل و آسان سازی دریافت وام خرد در دستور کار مسوولان قرار داده شده ولی در فرآیند اجرایی آن معرفی یک ضامن دولتی همانطور که رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد، اعمال می شود.
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مدیرکل دفتر خدمات بازرگانــی وزارت جهاد 
کشاورزی، از بازگشــایی مجدد ثبت سفارشات 
چای دارای اظهار یا تامین ارز ۱۰۰ درصدی خبر 
داد. میثم جاهدی گفت: بررسی ثبت سفارشات 
تمدیدی یا ویرایشی چای دارای اظهار یا تامین 

ارز ۱۰۰ درصدی آغاز شده است.
او ضمن برشمردن شرایط انواع ثبت سفارشات 
چای افزود: اقدام اجرایی برای ســایر انواع ثبت 
سفارشــات چای که دارای اظهار یا تامین کمتر 
از ۱۰۰ درصد )به دلیل نیاز بــه ویرایش مقدار 
مانده با قیمت جدید( و یا فاقد موارد فوق الذکر 
بوده یا ثبت ســفارش جدید هســتند؛ پس از 
تعیین نرخ سقف ارزی در کمیته قیمت گذاری با 
بررسی وزارتخانه متبوع برای واریته ها و مبادی 
مختلف و همچنین تعیین سقف میزان واردات و 

سهم هر شــرکت از ثبت سفارشات سالانه، پس 
 از ابلاغ توسط معاونت توســعه بازرگانی انجام 

خواهد شد.
جاهدی ادامه داد: موارد رد پرونده ها نیز مطابق 
قبل بر اساس بررسی نوبتی یا طبق درخواست 
کتبی شرکت ها انجام می شــود. مدیرکل دفتر 
خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
این مکانیزم طراحی شــده و اجرایی برای سایر 
کالا ها بود که در صورت رعایت آن توسط مرجع 
قبلی ثبت سفارشات چای، جلوی بروز تخلفات 
گســترده در حوزه چای گرفته می شد. او گفت: 
هم اکنون در تلاش هستیم با اجرای این فرایند 
و سپس سیستمی شدن ثبت سفارشات هم در 
جهت شــفافیت و هم تســریع در امور و حذف 

گلوگاه فساد گام موثری برداشته شود.

گمرک ایران آمــار تجارت خارجی کشــور را 
در بهار امســال منتشــر کرد که بر اساس این 
 آمار، صادرات غیرنفتی بــه ۵/۱۲میلیارد دلار 

رسید.
در بهار امســال ۵/3۵ میلیون تن کالا به ارزش 
۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار به استثنای نفت 
خام، نفت کوره، نفت ســفید و تجارت چمدانی 
از کشــور صادر و 8 میلیون و 6۰۰ هزار تن کالا 
به ارزش ۱4 میلیارد دلار ســهم واردات کشور 
بود.بنابر این گــزارش، در این مــدت صادرات 
غیرنفتی کشــورمان به لحاظ وزنی نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل 4۲/۲4 درصد افزایش 
و از حیــث ارزش 84/8 درصد کاهش داشــت 
و واردات کشــورمان به لحــاظ وزن و ارزش 
 به ترتیب یک درصــد و 79/۵ درصــد افزایش 

یافته است. 
لازم به ذکر اســت به دلیل کاهــش قیمت های 
جهانی برخــی از کالاهای صادراتــی از جمله 
محصولات پتروشیمی که از نظر وزنی ۱6 درصد 
افزایش اما از نظر ارزش ۱8 درصد کاهش داشته 
است، میزان کلی صادرات غیرنفتی کشورمان با 
چنین تغییرات وزنی و ارزشی مواجه شده است.

این گزارش حاکی اســت، در بهار امسال ذرت، 
دانه سویا، روغن دانه آفتابگردان، برنج، گندم و 
جو عمده ترین اقلام اساسی وارداتی به کشورمان 
بوده اند که در مجموع از نظر وزنی ۱۵/۵6 درصد 
و از نظر ارزشــی 79/۱9 درصــد از کل واردات 
کشــور را به خود اختصاص داده اند. همچنین 
بنابر این گزارش؛ چین، عــراق، ترکیه، امارات 
متحده عربی و هند ۵ کشور اول مقصد کالاهای 
صادراتی بوده است که به ترتیب 3 میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار، ۲ میلیارد و 3۰۰ میلیون دلار، یک 
میلیارد و 7۰۰ میلیون دلار، یک میلیارد و 3۰۰ 
 میلیون دلار و 489 میلیون دلار به این ۵ کشور 

صادر شد.
۵ کشــور اول مبدأ کالاهای وارداتی در 3ماهه 
اول امسال به ترتیب شامل امارات متحده عربی 
به ارزش 4 میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار، چین 4 
میلیارد دلار، ترکیه یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
دلار، آلمان ۵48 میلیون دلار و هند ۵۰۱ میلیون 
دلار بوده است. همچنین در این مدت 3 میلیون 
و ۵۰۰ هزار تن کالا از مســیر ایران ترانزیت شد 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل 86/7 درصد 

کاهش داشته است.

دبیر اتحادیه مشاوران املاک از شناسایی 9۵۰ بنگاه 
املاک غیرمجاز در شــهر تهران خبر داد و گفت: برای 
برخورد قانونی، اسامی این واحدها به اداره اماکن اعلام 
شده است. سعید لطفی با اشــاره به فعالیت غیرمجاز 
واحدهای مشاور املاک در شــهر تهران، اظهار کرد: 
اتحادیه املاک زیر نظر قانون نظام صنفی است و رأساً 
 ـرا پلمب کنیم، بر این   ـمتخلف  نمی توانیم واحد صنفی 
اساس بنگاه های املاک غیرمجاز را شناسایی و آنها را به 

اداره اماکن معرفی می کنیم. وی با اعلام این که "9۵۰ 
بنگاه املاک غیرمجاز را به این اداره معرفی کرده ایم"، 
تصریح کرد: برخــی از این بنگاه هــای املاک بزرگ 
هستند، بنگاه ۲طبقه با مساحت ۱8۰ مترمربع، وقتی 
بنگاه هایی به این بزرگی را می بینیم، می گوییم؛ مگر 
می شود این جواز نداشته باشد؟! وی بیان کرد: مردم باید 
از مشاوران املاک درخواست جواز کنند و بعد ببینند 
آیا به همان آدرس است که در جواز نوشته شده است، 

و بعد تاریخ انقضا باید چک شود، ضمن این که کسی که 
صاحب جواز است باید در بنگاه حضور داشته باشد. دبیر 
اتحادیه مشاوران املاک با بیان این که با پلمب 9۵۰ بنگاه 
فاقد مجوز انقلابی در این بخش روی می دهد و نتیجه 
آن قانونمند شدن همه است، گفت: بنگاه هایی که بدون 
مجوز هستند تخلفاتی مانند اضافه دریافت، اجاره مال 
غیر، فروش مال غیر و... دارند که طبق ماده ۲8 قانون 

نظام صنفی با آنها برخورد می شود و پلمب می شوند.

مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران گفت: 7۵ 
درصد از آب شرب تهران از ۵ سد اصلی تامین می 
شود. محسن اردکانی، مدیر عامل آب و فاضلاب 
استان تهران گفت: 7۵ درصد آب تهران از ۵ سد 
تأمین می شود که سهم سد طالقان ۲ و نیم لیتر، 
سد لار 4۰۰ میلیون متر مکعب، سد لتیان 9۰ 
میلیون متر مکعب که به دلیل رسوبات ظرفیت 
آن 7۰ میلیون متر مکعب اســت. وی ادامه داد: 
بارش بارندگی نسبت به ۵۰ سال روند کاهشی 
داشته است اما نسبت به سال گذشته ۵ درصد 

افزایش داشته است.
محسن اردکانی خاطر نشان کرد: حجم ذخایر 
آبی سدها کمتر از سال گذشته است و باید آب 
مورد نیاز را از منابع زیر زمینــی تأمین کرد در 
پاییز و زمســتان ۵۵ درصد از منابع زیر زمینی 
برداشت می شــود و 4۵ درصد از منابع سطحی 
که این رویه در بهار و تابستان برعکس می شود. 
به گفته این مقام مسئول شهرهای جنوب غربی 
33 میلیون متر مکعب باید تأمین می شد که ۲۰ 

میلیون متر مکعب تأمین می شود.
وی اضافه کرد: سد لار به دلیل فرار آب دارد که به 
۱6۲ میلیون متر مکعب است طرحی در دستور 
کار است که بتواند بخشی از کمبود آب تهران را 

جبران کند. محسن اردکانی اضافه کرد: یکی از 
اقداماتی که به تأمیــن آب پایدار کمک می کند 
تأمین حجم مخازن اســت که دو میلیون 748 
هزار است که در سه ماهه ابتدایی سال 9۰ هزار 
متر مکعب به مدار بهره برداری رسید. وی ادامه 
داد: ســر جمع مخازن به 3 میلیون و۱9۱ هزار 
می رســد که افزایش ۱6 درصدی دارد و هر متر 
مکعب هزینه 8 میلیونی دارد و باعث پایداری آب 

شهری می شود.
به گفتــه ایــن مقــام مســئول 374 مخزن 
اضطراری وجود دارد که ۱۱۰ مخزن ســاخته 
شــده و ۱۰۰ متر مکعب ذخیره سازی می کند 
و در شــرایط خاص عمل می کند. شــهر تهران 
از نادر ترین شهرهایی اســت که از این سیستم 
استفاده می کند. اردکانی اضافه کرد: با توجه به 
خشکسالی های بی سابقه 6 که در تهران وجود 
دارد و پنجمین اســتان خشــک تهران است. 
مدیرعامل آبفای تهران خاطر نشــان کرد: همه 
ادارات موظف بودنــد ۲۵ درصد کاهش مصرف 
داشته باشــند که ۲۵ وزارتخانه و زیر مجموعه 
می شود که ۵ وزارتخانه و شرکت های تابعه این 
مسأله را رعایت نکردند و در صورت عدم رعایت 

آب این وزارت خانه به صورت موقت می شود.

بر اساس آمار گمرک تا پایان اردیبهشــت  امسال ۱78 هزار و ۲۵۱ 
تن برنج به ارزش ۲۱۲ میلیون و ۵67 هزار دلار وارد کشور شده که 
نسبت به مدت مشابه پارسال از نظر وزنی ۵۰ درصد معادل ۱7۲ هزار 

تن کاهش یافته است.
واردات برنج کاهش یافتبه گزارش خبرگزاری صداوسیما، بر اساس 
آمار گمرک تا پایان اردیبهشت ماه سال جاری ۱78 هزار و ۲۵۱ تن 
و 7۱۱ کیلوگرم برنج به ارزش ۲۱۲ میلیون و ۵67 هزار و ۵34 دلار 

وارد کشور شده، این در حالی است که در سال گذشته در همین بازه 
زمانی 3۵۰ هزار و 36۰ تن و ۲۱۰ کیلوگرم به ارزش ۵34 میلیون و 

6۰3 هزار و ۱۲9 دلار وارد کشور شده بود.
این آمار نشان دهنده آن است که واردات این کالای اساسی در دو ماه 
اخیر در قیاس با همین بازه زمانی در سال گذشته با کاهش حدوداً ۵۰ 
درصدی )۱7۲ هزار تنی( به لحاظ وزنی با کاهش 6۰ درصدی )3۲۲ 

میلیون دلاری( به لحاظ ارزشی روبه رو بوده است.

به طوری کــه 89 هزار تــن برنج از هندوســتان بــه ارزش ۱۰۱ 
میلیون دلار، 3۵ هزار تن برنج به ارزش 6 میلیــون دلار از مناطق 
آزاد، 73 هزار تــن برنج بــه ارزش 9۲ میلیون دلار از پاکســتان، 
۱۰ هــزار تن برنج بــه ارزش ۱۲ میلیــون دلار از امــارات متحده 
عربی، ۲۰۰ تــن برنج بــه ارزش 4۰۰ هــزار دلار از مناطق ویژه و 
 یک هزار تن برنج بــه ارزش یک میلیون دلار از تایوان وارد کشــور 

شده است.

بازار لبنیات سال گذشته ۱6.3 درصد کاهش یافت و امسال هم پیش بینی 
می شود با افزایش نرخ شیر خام این روند ادامه پیدا کند و آمار مصرف سرانه 
محصولات لبنی کمتر شــود. تضمین و تأمین امنیت غذایی شاخص مهم 
استقلال و خودکفایی برای هر کشوری به شــمار می رود. بر اساس سیاست 
گذاری های انجام شده قرار اســت امنیت غذایی در ایران به حدود 9۵ درصد 
برسد؛ اما چالش هایی مانند خشکسالی، فرسایش خاک و… سبب شده تا 
مسیر دستیابی به این مهم به سهولت انجام نشود. در ادامه سلسله گزارش های 
میزان تولید و نیازمندی بازار کشور به کالاهای اساسی وضعیت تولیدات لبنیات 

مورد بررسی قرار گرفته است.
رضا باکری، دبیر انجمن صنایــع فرآورده های لبنی دربــاره میزان تولید و 
نیازمندی بازار کشور به مهر گفت: نیاز ســرانه انواع شیر در انواع بسته بندی 
کشور ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن است که تولید و به بازار عرضه می شود. در این 

راستا هر چه بازار کشور کشش داشته باشد کارخانجات لبنی انواع شیر اعم از 
UHD )ماندگاری بالا بدون نیاز به یخچال(، ESL و پاستوریزه تولید و عرضه 
می کنند. در دو سال اخیر تقریباً ۲۵ درصد شیرها تحویل بازار برگشت می شود. 
وی افزود: ۲۵ درصد شیر خام مازاد در کارخانجات تبدیل به انواع صنایع لبنی از 
جمله شیر خشک می شود. در این چند سال سهم شیر خشک بیشتر شده چون 
بازار همسایه هم به لحاظ محصولات لبنی اشباع شده است. سالانه 4۵۰ تا ۵۰۰ 

هزار تن محصول لبنی مختلف مازاد نیاز بازار کشور صادر می شود.
وی ادامه داد: با اشباع بازارهای صادراتی منطقه مازاد شیر تحویلی تبدیل به شیر 
خشک شده و سال گذشته ۱۱3 هزار تن شیر خشک از کشور صادر شد.دبیر 
انجمن صنایع لبنی ایران درباره تولید و نیاز پنیر عنوان کرد: حدود 38۰ هزار 
تن انواع پنیرهای کارخانه ای و صنعتی و ۱۲۰ هزار تن پنیرهای سنتی مثل 
لیقوان و نمکی در کشور تولید می شود. و از این میزان سال گذشته 9۲.7۰۱ 

تن صادر شد و باقی در داخل به مصرف رسید. وی درباره میزان تولید و نیاز انواع 
ماست بیان کرد: سالانه کشور به ۲ میلیون تن ماست نیاز دارد و سال گذشته 
۲6.3۵6 تن ماست از کشور صادر شد و در مجموع بیش از ۲ میلیون تن ماست 
آمار تولیدات کارخانجات لبنی کشور است. باکری درباره تولید و نیاز کشور به 
خامه هم عنوان کرد: سال گذشته ۱۱۵.76۱ تن خامه از کشور صادر شد که 
مازاد بازار بود.وی درباره وضعیت تولید کره هم گفت: سال گذشته حدود ۵۰ 
هزار تن کره در کشور تولید شد که از این میزان 3۵ هزار تن به مصرف داخل 

رسید و ماهانه ۱۲۰۰ تن مازاد تولید صادر شد )بر اساس آمار سال گذشته(.
باکری درباره چرایی صادرات بالا کره عنوان کرد: اگر صادرات کره بیشتر از سایر 
اقلام است به دلیل بازار تقاضا بوده که آمار ثبت سفارش برای کره های گیاهی 
ایرانی در منطقه بالاست. در واقع به سفارش مشتریان چربی طبیعی استحصال 

شده و به صورت خامه و کره صادر می شود.

بازار لبنیات سال گذشــته ۱6.3 درصد کاهش یافت و امسال هم پیش بینی 
می شود با افزایش نرخ شیر خام این روند ادامه پیدا کند و آمار مصرف سرانه 
محصولات لبنی کمتر شــود. تضمین و تأمین امنیت غذایی شــاخص مهم 
استقلال و خودکفایی برای هر کشوری به شــمار می رود. بر اساس سیاست 
گذاری های انجام شده قرار اســت امنیت غذایی در ایران به حدود 9۵ درصد 
برسد؛ اما چالش هایی مانند خشکسالی، فرســایش خاک و… سبب شده تا 
مسیر دستیابی به این مهم به سهولت انجام نشود. در ادامه سلسله گزارش های 
میزان تولید و نیازمندی بازار کشور به کالاهای اساسی وضعیت تولیدات لبنیات 

مورد بررسی قرار گرفته است.
رضا باکری، دبیــر انجمن صنایــع فرآورده های لبنی درباره میــزان تولید و 
نیازمندی بازار کشور به مهر گفت: نیاز ســرانه انواع شیر در انواع بسته بندی 
کشور ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن است که تولید و به بازار عرضه می شود. در این 
راستا هر چه بازار کشور کشش داشته باشد کارخانجات لبنی انواع شیر اعم از 

UHD )ماندگاری بالا بدون نیاز به یخچال(، ESL و پاستوریزه تولید و عرضه 
می کنند. در دو سال اخیر تقریباً ۲۵ درصد شیرها تحویل بازار برگشت می شود.
وی افزود: ۲۵ درصد شــیر خام مازاد در کارخانجات تبدیــل به انواع صنایع 
لبنی از جمله شیر خشک می شود. در این چند سال سهم شیر خشک بیشتر 
شــده چون بازار همســایه هم به لحاظ محصولات لبنی اشــباع شده است. 
 ســالانه 4۵۰ تا ۵۰۰ هزار تن محصول لبنی مختلف مازاد نیاز بازار کشــور 

صادر می شود.
وی ادامه داد: با اشــباع بازارهای صادراتی منطقه مازاد شیر تحویلی تبدیل به 
شیر خشک شده و سال گذشته ۱۱3 هزار تن شیر خشک از کشور صادر شد.دبیر 
انجمن صنایع لبنی ایران درباره تولید و نیاز پنیر عنوان کرد: حدود 38۰ هزار تن 
انواع پنیرهای کارخانه ای و صنعتی و ۱۲۰ هزار تن پنیرهای سنتی مثل لیقوان 
و نمکی در کشور تولید می شود. و از این میزان سال گذشته 9۲.7۰۱ تن صادر 

شد و باقی در داخل به مصرف رسید.

وی درباره میزان تولید و نیاز انواع ماست بیان کرد: سالانه کشور به ۲ میلیون 
تن ماست نیاز دارد و سال گذشته ۲6.3۵6 تن ماست از کشور صادر شد و در 
مجموع بیش از ۲ میلیون تن ماست آمار تولیدات کارخانجات لبنی کشور است. 
باکری درباره تولید و نیاز کشور به خامه هم عنوان کرد: سال گذشته ۱۱۵.76۱ 
تن خامه از کشور صادر شد که مازاد بازار بود.وی درباره وضعیت تولید کره هم 
گفت: سال گذشته حدود ۵۰ هزار تن کره در کشور تولید شد که از این میزان 
3۵ هزار تن به مصرف داخل رسید و ماهانه ۱۲۰۰ تن مازاد تولید صادر شد )بر 

اساس آمار سال گذشته(.
باکری درباره چرایی صادرات بالا کره عنوان کرد: اگر صادرات کره بیشتر از سایر 
اقلام است به دلیل بازار تقاضا بوده که آمار ثبت سفارش برای کره های گیاهی 
ایرانی در منطقه بالاست. در واقع به سفارش مشتریان چربی طبیعی استحصال 

شده و به صورت خامه و کره صادر می شود.
دبیر انجمن صنایع لبنی ایران در ادامه ســخنان خود با اشاره به کاهش بازار 

تقاضا کشور افزود: سال گذشته با افزایش ۵۰ درصدی قیمت شیر خام از هر 
کیلو 6 هزار تومان به ۱۲ هزار تومان 8۰ درصد قیمت صنایع لبنی افزایش یافت 
و این امر سبب شد تا ۱6.3 درصد از آمار تقاضا کشور ریزش کند. امسال نیز با 
افزایش ۲۵ درصدی قیمت شیر از ۱۲ به ۱۵ هزار تومان پیش بینی می شود آمار 
تقاضا باز هم روند کاهشی داشته باشد. وی اضافه کرد: اما اگر قیمت محصولات 
لبنی نیز افزایش پیدا نکند تولیدکنندگان نمی توانند تولید مســتمر داشته 
باشند زیرا روزانه 6۰ میلیارد تومان ما به تفاوت از جیب تولیدکننده می رود. 
روزانه کارخانجات صنعتی لبنی ۲۰ هزار تن شیر دریافت می کنند که با ما به 

تفاوت هر کیلو 3 هزار تومان ضرر تولیدکننده را به همراه دارد.
وی تاکیــد کــرد: تــا زمانــی کــه اقتصاددان هــا راه حــل مناســبی 
بــرای ســطح درآمــد مــردم نداشــته باشــند روز بــه روز ســفره ها 
 کوچک تر شــده و در مقایســه رشــد تــورم و ســطح درآمدهــا، جامعه 

فقیرتر می شود.

مدیرکل راه و شهرسازی تهران از تامین زمین 3۰ 
هزار متقاضی نهضت ملی مسکن استان خبر داد و 
گفت: منتظر تایید نهایی شورای عالی شهرسازی 
کشور برای شروع پروژه ها هســتیم. به گزارش 
وزارت راه و شهرسازی، حســین جنتی در نود و 
نهمین جلسه شورای مسکن اســتان تهران در 
شهر جدید پردیس، افزود: در صورت تایید شورای 
عالی شهرسازی و معماری کشور پروژه های استان 

در طرح نهضت ملی مسکن آغاز خواهد شد.
وی تصریــح کــرد: از مالکان بخــش خصوصی 
می خواهیم چه در بافت های فرســوده و چه در 
سایر محلات شهرهای استان تهران با بهره گیری 
از تســهیلات نهضت ملی مســکن در این طرح 
ورود جدی داشته باشند. در این جلسه همچنین 
آخرین وضعیــت افتتاح دو هــزار واحد از طرح 
نهضت مسکن ملی راه و شهرسازی استان تهران 

و ۱۱ هزار واحد مسکونی پردیس در هفته دولت 
امسال مورد تدقیق و بررسی قرار گرفت.

لازم به ذکر است به شرط تامین زیرساخت ها آب، 
برق و گاز و فاضلاب، تاییدیه های نظام مهندسی 
و تاییدیــه و گواهی های اســتاندارد آسانســور 
پروژه های نهضت ملی مسکن تهران به میزان دو 
هزار واحد و مسکن مهر پردیس ۱۱ هزار واحد در 

هفته دولت به بهره برداری خواهد رسید.

شــرکت  آمــار  طبــق 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایــران، در اردیبهشــت 
درصــد   ۲7  ،۱4۰۲
پروازهــای خروجی تاخیر 
داشتند که در مقایسه با فروردین ماه ۱4۰۲ حاکی 
از افزایش ســه درصدی پروازهای تاخیردار است. 
براساس گزارش منتشرشده توسط مرکز اطلاعات 
و آمار شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، کل 
پروازهای فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت در 
اردیبهشــت ماه ۱4۰۲ نســبت به ماه مشابه سال 
گذشته در نشست و برخاست 3 درصد کاهش، در 
اعزام و پذیرش مسافر ۱ درصد و در ارسال و پذیرش 

بار و پست ۲ درصد افزایش داشته است.
پروازهــای داخلــی فرودگاه های تحــت مالکیت 
شرکت در این بازه زمانی نســبت به ماه مشابه سال 
 گذشته در نشست و برخاســت 3 درصد کاهش، در 

اعزام و پذیرش مســافر ۱ درصد و ارسال و پذیرش 
بار و پســت 3 درصد افزایش داشته است. پروازهای 
بین المللــی فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت 
نیز نسبت به ماه مشابه سال گذشــته در نشست و 
برخاســت 4 درصد افزایش، اعزام و پذیرش مسافر 
بدون تغییر و ارســال و پذیرش بار و پست 6 درصد 

کاهش داشته است.
کل پروازهای فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت 
در اردیبهشــت ماه ۱4۰۲ نســبت به ماه گذشته 
در نشست و برخاســت ۱ درصد کاهش، در اعزام و 
پذیرش مسافر 3 درصد افزایش و در ارسال و پذیرش 
بار و پست 8 درصد کاهش داشته است. پروازهای 
داخلی نیز در این بازه زمانی نســبت به ماه گذشته 
در نشست و برخاســت ۲ درصد کاهش، در اعزام و 
پذیرش مسافر ۱ درصد افزایش و در ارسال و پذیرش 
بار و پست ۱۲ درصد کاهش داشته است.  پروازهای 
بین المللی نیز در نشســت و برخاست ۱9 درصد، 
در اعزام و پذیرش مســافر ۲8 درصد و در ارسال و 

پذیرش بار و پست ۲7 درصد افزایش داشته است.

در اردیبهشت ماه ۱4۰۲ حداقل 8۰ درصد نشست 
و برخاســت کل پروازها به ترتیــب در 9 فرودگاه 
مهرآباد، مشهد، شیراز، کیش، اهواز، تبریز، اصفهان، 
بندرعباس و خلیج فارس )عســلویه( انجام شــده 
اســت. از این میزان حداقل 8۰ درصد نشســت و 
برخاست پروازهای داخلی به ترتیب در ۱۰ فرودگاه 
مهرآباد، مشهد، کیش، شیراز، اهواز، تبریز، اصفهان، 
بندرعبــاس، خلیج فــارس )عســلویه( و کرمان 
انجام شده و حداقل 8۰ درصد نشست و برخاست 
پروازهای بین المللی در چهار فرودگاه مشهد، شیراز، 

اصفهان و تبریز انجام شده است.
در اردیبهشــت ماه ۱4۰۲، پروازهــای داخلی 93 
درصد از کل نشست و برخاست پروازهای مسافری 
را اختصــاص داده اند که حــدود 94 درصد اعزام و 
پذیرش مسافر و 87 درصد ارســال و پذیرش بار و 
پست را شــامل می شود. مسیر مشــهد به مهرآباد 
در اردیبهشت ماه سال ۱4۰۲ با تعداد 83۲ پرواز، 
پرترددترین مســیر در پروازهای داخلــی بوده و 
بیشترین مسافر نیز در همین مسیر بوده است. در 

میان پروازهای بین المللی هم مسیر نجف به مشهد 
با تعداد ۱7۵ پرواز، پرترددترین مسیر در پروازهای 
بین المللی بوده و بیشترین مســافر نیز در همین 

مسیر بوده است.
در جــدول منتشرشــده شــرکت فرودگاه ها، نام 
۲۰ شــرکت هواپیمایی فعال آمده اســت که در 
اردیبهشــت ماه ســال ۱4۰۲، مجموعا ۱3 هزار 
و 89۰ پــرواز انجــام داده انــد و 3696 پــرواز با 
تاخیرهای بیشــتر از 3۰ دقیقه داشــته اند؛ میزان 
تاخیــر پروازهای خروجی تاخیــردار، 3۰9 هزار و 
۱۵9 دقیقه معادل ۵۱۵۲ ســاعت و ۲۱4 روز بوده 
که ۲7 درصد پروازها را شــامل می شــود؛ این در 
حالی اســت که در فروردین ماه ۱4۰۲، ۲4 درصد 
پروازهــا تاخیر بیــش از 3۰ دقیقه داشــتند؛ این 
 موضوع نشان دهنده افزایش سه درصدی پروازهای 

تاخیردار است.
متوســط زمــان تاخیــر پروازهای تاخیــردار در 
اردیبهشــت ماه به 84 دقیقه رســید و نسبت به 
اردیبهشــت ۱4۰۲، پنــج دقیقه کاهــش یافت؛ 
همچنیــن تنهــا ایرلایــن ایران ایرتوز متوســط 
تاخیرهایش بیشــتر از ۱۰۰ دقیقه بــود و به ۱۰6 
دقیقه رسید. در اردیبهشــت ۱4۰۲ شرکت های 
کیش ایــر و تابان بــا 44 و 39 درصد بیشــترین و 
شرکت های هواپیمایی ماهان، آساجت و فالی پرشیا 
به ترتیب با 6، 6 و ۱۰ درصد در پروازهای برنامه ای 
مسافری، کمترین درصد تأخیرات را دارند؛ به عبارت 
دیگر شــرکت های ماهان، آســاجت و فالی پرشیا 

بهترین عملکرد را داشته اند.
همچنین نســبت به ماه گذشــته، شــرکت های 
هواپیمایی کیش ایر، کارون و کاسپین به ترتیب با 
۱6 و ۱۵ و ۱۵ درصد افزایش بیشترین و شرکت های 
هواپیمایی وارش و آتاایر به ترتیب با ۱۰ و 9 درصد 
کاهش در پروازهای برنامه ای مســافری، کمترین 
تغییر درصد رشــد پروازهای تأخیــردار را دارند؛ 
به عبارت دیگر شــرکت های هواپیمایــی وارش و 
آتا ایر بهترین عملکرد را نســبت به ماه گذشــته 
داشــته اســت. در بخش پروازهای باطل شده نیز 
شــرکت های هواپیمایی تابان و زاگرس با 89 و 87 
درصد بیشترین و شرکت های هواپیمایی فالی پرشیا 
و ایران ایر با ۱3 و ۱9 درصد در کل پروازهای دارای 
مجوز، کمترین درصد پروازهای ابطالی را دارند؛ به 
عبارت دیگر شــرکت های هواپیمایی فالی پرشیا و 

ایران ایر بهترین عملکرد را داشته اند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران:

متوسط زمان تاخیر پروازها، به ۸۴ دقیقه رسید

فعالیت ۹۵۰ مشاور املاک غیرمجاز در تهران

واردات برنج کاهش یافت۷۵ درصد آب شرب تهران از ۵ سد تامین می شود

بازار فرآورده های لبنی کوچک تر می شود

بازار فرآورده های لبنی کوچک تر می شود

تامین زمین برای ۳۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن 

ثبت سفارش چای مجدد بازگشایی شد

تجارت خارجی ایران ۲۶.۵ میلیارد دلار شد
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فناوری و 
اطلاعات

اتصال میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به 
فناوری های نوین 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در دیدار با وزیر میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی بر آمادگی معاونت علمی برای مشارکت در توسعه این صنایع 

کهن و باستانی در کشور تاکید کرد.
روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در نشستی با 
سید عزت الله ضرغامی وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی که با حضور معاونان 
و مدیران دو دستگاه برگزار شد، گفت: در سطح شهر بناهای تاریخی زیادی وجود دارد که 
بعد از مرمت تغییر کاربری دادند، معاونت آمادگی کامل دارد تا هزینه مرمت این بناهای 
تاریخی را با نظارت وزارت میراث  فرهنگی پرداخت کند تا ضمن حفظ این بناهای تاریخی، 

تبدیل به مرکز نوآوری و خلاق شوند.
وی افزود: علاقه زیــادی به حوزه ماموریت های وزارت میراث  فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی دارم و با توجه به اهمیت این حوزه ها تمام امکانات معاونت علمی در اختیار 

توسعه ماموریت های این وزارتخانه قرار خواهد گرفت.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در این نشست همچنین تاکید 
کرد: تمرکز اصلی معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و وزارت میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی بر روی فعالیت ها و ماموریت هایشان است.  امید دارم این جلسه 

نتایج پرباری را به دنبال داشته باشد.
وی با بیان اینکه علاقه  شخصی به حوزه گردشگری دارم و میراث  فرهنگی و گردشگری 
از قدمت دیرینه ای برخوردارست، گفت: هر کشوری که اقتصادش به فناوری های جدید 
متصل  شــود می تواند محصولات جذاب تری تولید کند، بنابراین دولت ها به دنبال این 

هستند که فناوری ها و تکنولوژی را وارد صنایع و اقتصاد کنند.
دهقانی ادامه داد: فناوری های نوین و تکنولوژی های جدید رفته رفته به حوزه گردشگری 
اضافه شد، این در حالی است که صنایع دستی و میراث  فرهنگ از قدیم وجود داشته و 
اکنون با فناوری های جدید آمیخته شده است، از این رو اعتقاد داریم همکاری های مشترک 

حوزه علمی و فناوری با این سه حوزه، بکر و دارای ظرفیت ها بسیار زیاد است.
وی ادامه داد: علاقه منــدم با این وزارتخانه همکاری کنم، اعتقــاد دارم کارهای بزرگی 
را می توان با این وزارتخانه انجام داد. تمام امکانات و ظرفیت های ما در اختیار توســعه 

ماموریت های سه گانه این وزارتخانه قرار خواهد گرفت.
دهقانی یادآورشد: هرجایی که فناوری باعث شکوفایی این سه حوزه شود ما آن را حوزه 
خلاق می دانیم و اعتبارات بسیار خوبی نیز برای این کار در نظر گرفته ایم. اعتقاد داریم در 
این وزارتخانه اتفاقات بسیار خوبی روی خواهد داد از این رو باید یک تفاهم نامه همکاری 

در این زمینه امضا کنیم.
وی افزود: مسائل و فرصت هایی که در کشور وجود دارد باید شناسایی و از آن ها استفاده 
شود. حوزه های وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برای ما اهمیت زیادی 
دارد و آمادگی کامل را برای همکاری در این حوزه با وزارت میراث فرهنگی داریم. دهقانی 
در پایان تاکید کرد: بسیار خوش بین هستم و اعتقاد دارم این حوزه بکر و خلاق یک ثروت 

بزرگ است که باید در تامین منافع کشور از آن استفاده کنیم.

وزیر ارتباطات خبرداد؛
افزایش ۱۵ درصدی سهم اقتصاد دیجیتال تا پایان برنامه هفتم 
وزیر ارتباطات از افزایش سهم اقتصاد دیجیتال تا پایان برنامه هفتم توسعه خبر داد 
و گفت: تقلیل اقتصاد دیجیتال به یک پلتفرم آمریکایی ظلم به کشور است. عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نمایشگاه الکامپ ۲۰۲۳ در جمع 
خبرنگاران گفت: دولت برای بهتر شدن آینده اقتصاد دیجیتال در کشور در برنامه 
هفتم توسعه کشور برنامه خوبی پیش بینی کرده است به طوری که سهم اقتصاد 
دیجیتال افزایش یابد. وی افزود: هدف گذاری که صورت گرفته به این صورت است 
که سهم اقتصاد دیجیتال که در حال حاضر حدود ۸/۷ درصد است به ۱۵ درصد تا 
پایان برنامه هفتم توسعه برسد بنابراین دولت یک برنامه منسجم پیش بینی کرده 

و یکی از سرفصل های اصلی برنامه توسعه اقتصاد دیجیتال است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه گفت: وزارت ارتباطات باید در شــش ماه 
سند توسعه اقتصاد دیجیتال کشــور را در قالب مصوباتی که در شورای عالی فضای 
مجازی وجود داشته تهیه و به تصویب هیأت وزیران برساند. وی افزود: تمام دستگاه ها 
مکلف شدند در سال اول برنامه توسعه یعنی از شهریور امسال تا شهریور سال آینده 
برنامه هوشمند سازی تحول دیجیتال و توسعه اقتصاد دیجیتال در بخش خودشان 
را تهیه کنند و به تصویب هیئت وزیران برســانند. زارع پور افزود: در این برنامه باید 
به فناوری های جدید مثل هوش مصنوعی، اینترنت اشــیا و غیره توجه شود و وزارت 
ارتباطات باید زیرساخت های لازم را فراهم کند. زارع پور ادامه داد: یکی از راهبردهای 
ما برای توسعه اقتصاد دیجیتال بازارســازی برای محصولاتی است که در نمایشگاه 
وجود دارد و ظرفیت این را داریم که بتوانیم محصول و سکو و خدمات فنی مهندسی 

خودمان را صادر کنیم.

انعقاد قرارداد ۲۰ میلیون دلاری بین دانش بنیان ها با کشورهای خارجی
وی در ادامه با اشاره به اینکه در سال گذشته بیش از ۲۰۰ میلیون دلار قرارداد بین 
شرکت های ایرانی با کشورهای مختلف و شرکت ها منعقد شده است افزود: یکی 
از بسترهای اصلی برای توسعه اقتصاد دیجیتال توسعه زیرساخت های ارتباطی 
است که ما در وزارت ارتباطات به دنبال این هستیم که زیرساخت های با کیفیت 

را در دور افتاده ترین نقاط روستایی فراهم کنیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در این ماه اجلاس وزرای عضو سازمان اکو 
در تهران را داریم که برخی از وزرای ارتباطات کشورهای مختلف در این اجلاس 
دعوت شده اند تا به شکل سازمان یافته حداقل در کشورهای همسایه خودمان راه 

ایجاد شود و از ظرفیت های همدیگر استفاده کنیم.

استفاده از تجهیزات ارتباطی ایرانی
زارع پور در ادامه با اشــاره به هوش و ظرفیت بالای جوانان ایرانی افزود: با وجود 
جوانان ایرانی این ظرفیت را داریم که نیاز کشور را فراهم کنیم و در حوزه تجهیزات 

ارتباطی برای اولین بار از تجهیزات ساخت ایران استفاده کرده ایم.

۳ برابر نیاز کشور اینترنت تأمین کرده ایم
وی در ادامه با بیان اینکه هر چقدر نیاز به پهنای باند بین الملل وجود داشته باشد 
برای نیاز کشور حتماً فراهم می شــود گفت: در چند روز گذشته دو و نیم ترابیت 
بر ثانیه ظرفیت کشور قطع شد اما بلافاصله جایگزین شد به دلیل اینکه ما ۳ برابر 
نیاز کشور اینترنت تأمین کرده ایم اما در سال ۱۴۰۰، ۴۳۰ گیگ ظرفیت کشور در 
خلیج فارس قطع شد و ما چند روز اختلال داشتیم. می توان گفت که این اختلال 
از چند روز به چند ساعت کاهش پیدا کرده اســت. زارع پور ادامه داد: در وزارت 
ارتباطات به دنبال این هستیم که زیرساخت های ارتباطی کشور را برای استارتاپ 

ها تقویت و فراهم کنیم.

تقلیل اقتصاد دیجیتال به پلتفرم آمریکایی ظلم است
وی در خصوص اقتصاد دیجیتال و استفاده از پلتفرم های داخلی گفت: تقلیل دادن 
اقتصاد دیجیتال به یک پلتفرم آمریکایی ظلم به اقتصاد دیجیتال ایران است اگر 

دنبال توسعه اقتصاد هستیم از پلتفرم های خودمان می توان استفاده کنیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در خصــوص فیلترینگ و محدودیت های آن 
گفت: تصمیم گیری در مورد محدودیت ها و رفع محدودیت ها در کارگروهی که 

۱۳ عضو دارد انجام می شود و متولی آن وزارت ارتباطات نیست.

اخبار

رئیس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی گفــت: در حال 
مذاکره با سازمان حسابرسی 
کل کشــور بــرای تدویــن 
اســتاندارد مناســب جهت 
ثبت دارایی های نامشــهود شــرکت های دانش بنیان 
در صورت های مالی این شــرکت ها هستیم. به گزارش 
صندوق نوآوری و شــکوفایی، محمدصادق خیاطیان 
در دیدار بــا اعضای هیئت مدیره انجمن شــرکت های 
صنایع پیشرفته و دانش بنیان با اشاره به برنامه صندوق 
نوآوری برای بهره مندی از تمامی ظرفیت های بازیگران 
زیســت بوم نوآوری کشور در راســتای توسعه اقتصاد 
دانش بنیــان، اظهار کرد: یکــی از برنامه هــای ما در 
صندوق نوآوری از ابتدای امســال این است که با همه 
بازیگران زیست بوم فناوری کشور وارد همکاری شویم و 
ظرفیت های مختلف این بازیگران را در راستای حمایت 

از اقتصاد دانش بنیان و پیشبرد آن به کار گیریم.
وی افزود: در این راســتا صندوق نوآوری از همکاری با 
انجمن صنایع پیشرفته و دانش بنیان استقبال می کند. 
البته پیش از این زمینه های همــکاری میان صندوق 
نوآوری و انجمن نیز بررسی شــده بود. رییس صندوق 
نوآوری و شکوفایی در ادامه با اشاره به اینکه این صندوق 
در راستای حمایت از شــرکت های دانش بنیان تنها به 
دنبال ارائه تسهیلات به این شــرکت ها نیست، گفت: 
هدف اصلی ما شکل دهی و تکمیل زنجیره تامین مالی 
و حرکت کشــور به ســوی اقتصاد دانش بنیان است. 

خیاطیان همچنین با اشــاره به توانایی دانش بنیان ها 
در حل مسائل راهبردی کشور گفت: یکی از برنامه های 
صندوق نوآوری این است که اگر مسئله ای راهبردی در 
کشــور وجود دارد که امکانات و فناوری های آن نیز در 
کشور نیســت یا تحت تحریم قرار گرفته و شرکت های 
دانش بنیان نیز از پس طراحــی و تولید آن بر می آیند، 
بتوانیم با همکاری نهادها و سازمان های دولتی ذینفع، 

چالش فناورانه کشور در آن مسئله خاص را رفع کنیم.
وی ادامه داد: سیاست صندوق نوآوری در این راستا فعالانه 
اســت، یعنی صندوق خود به دنبال شرکت هایی می رود 
که توان حل مسئله را دارند و پس از مذاکره با آن ها از ابزار 
حمایتی خود استفاده می کند. در این زمینه اگر انجمن 
شرکت های صنایع پیشرفته و دانش بنیان و شرکت های 
تابعه آن طرح هایی را می شناسند که به مسائل مهم کشور 
پرداخته و بــرای اجرا نیاز به برنامه هــای حمایتی دارند 

صندوق نوآوری آماده پذیرش و بررسی این طرح  هاست.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی افزود: بحث دومی 
که صندوق در پی سامان دادن به آن است، بحث تکمیل 
زنجیره ارزش صنایع است. گاهی اوقات بالادست زنجیره 
صنایع مختلف، رها شده است. در این زمینه شرکت های 
دانش بنیان می تواننــد نقش آفرینی کننــد. صندوق 
نوآوری نیز در این زمینه برنامه ای را تعریف کرده است 
که می توانیم از همکاری انجمن شــرکت های صنایع 

پیشرفته و دانش بنیان استفاده کنیم.
خیاطیان تاکید کرد: همچنیــن از جمله فعالیت های 
انجمن شــرکت های صنایع پیشــرفته و دانش بنیان 
می تواند مشارکت اعضا در ایجاد یک صندوق جسورانه 
بورســی یا صندوق خصوصی باشــد. وی با اشــاره به 
اینکه توسعه صادرات شرکت های دانش بنیان از دیگر 

برنامه های صندوق نوآوری و شــکوفایی است تصریح 
کرد: بحث توسعه صادرات محصولات دانش بنیان برای 
ما از اهمیت بسیاری برخوردار است. در این زمینه هفته 
گذشته برنامه توسعه صادرات محصولات دانش بنیان به 
تصویب هیئت عامل صندوق رسید. این یک برنامه جامع 
برای صادرات محصولات شرکت های دانش بنیان است 
و انجمن شرکت های صنایع پیشرفته و دانش بنیان نیز 
در این زمینه می تواند زمینه های همکاری را با صندوق 
نوآوری تعریف کند. هدف اصلی ما در این زمینه رشــد 
۱۰۰ همتی فروش شــرکت های دانش بنیان در سال 
۱۴۰۲ است و اکنون در حال پیشبرد این هدف هستیم.

رئیس صنــدوق نوآوری و شــکوفایی در پایــان موضوع 
دارایی های فکری شرکت های دانش  بنیان را از دغدغه های 
مهم صندوق نوآوری عنــوان کرد و گفت: در این راســتا 

در حال مذاکره با ســازمان حسابرســی کل کشور برای 
تدوین استاندارد مناسب جهت ثبت دارایی های نامشهود 
 شــرکت های دانــش بنیــان در صورت هــای مالی این 

شرکت ها هستیم.
در این جلســه همچنین اعضای هیئــت مدیره انجمن 
شرکت های صنایع پیشرفته و دانش بنیان در سخنانی به 
موضوعاتی نظیر مولدسازی دارایی های موجود کشور به 
کمک فناوری، تسهیل و هموارسازی فرایندهای صادرات 
شــرکت های دانش بنیان، رقابت پذیر شدن محصولات 
دانش بنیــان در بازار کشــور، بررســی بازارهای هدف 
محصولات دانش بنیان ایرانی در جهان، مسئله دارایی های 
فکری شرکت های دانش بنیان و استفاده آن ها به عنوان 
وثایق بانکی و امکان تولید فراســرزمینی شــرکت های 

دانش بنیان اشاره و بر رفع آنها تاکید کردند.

رئیس صندوق نوآوری مطرح کرد؛

رشد ۱۰۰ همتی فروش دانش بنیان ها
تدوین استاندارد برای ثبت دارایی های نامشهود دانش بنیان ها
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رئیس ســازمان فنــاوری اطلاعات ایــران از اعطای 
گواهینامه به مراکز داده خبر داد و گفت: دستگاه های 
دولتی که نرم افزار استفاده می کنند باید گواهی اصالت 

و سلامت نرم افزار دریافت کنند.
محمد خوانســاری در مراســم امضا تفاهم نامه میان 
سازمان فناوری اطلاعات ایران و سازمان نظام صنفی 
رایانه ای کشــور و همچنین اعطای گواهینامه مراکز 
داده به ۵ مرکــز مجاز که امروز صبــح در دومین روز 
نمایشــگاه الکامپ ۲۰۲۳ برگزار شد با اشاره به قانون 
طبقات نرم افزاری گفت: قانون طبقات نرم افزار باید با 
کمک نظام صنفی پیش رود و سازمان نظام صنفی نیز 
در آن دخیل باشد. وی افزود: یک خدمتی که از سالهای 

قبل شکل گرفت خدمت رتبه بندی مراکز داده است که 
با کمیسیون سازمان تنظیم مقررات در حال بازبینی 

آن هستیم.
خوانساری افزود: بخشی از این تفاهم نامه که امروز در 
نمایشگاه الکامپ ۲۰۲۳ در خصوص اعطای گواهینامه 
به مراکز داده صورت می گیرد ساماندهی برای وضعیت 
نرم افزارهای کشــور و خدماتی اســت که به مردم و 
دستگاه های دولتی داده می شود و نتیجه عملی است 

که از سالهای گذشته برای ساماندهی فضای مراکز داده 
انجام می شد. وی با اشــاره به رتبه بندی مراکز داده 
تصریح کرد: ما فقط مراکز داده را به صورت فیزیکی در 
نظر داریم اما خدمات میزبانی و خدمات سرویس های 
ابری در آن نداریم که باید این خدمت را نیز لحاظ کنیم.

وی افزود: در موضوع نرم افزار یک قانون در سال ۹۷ بود 
به نام قانون حمایت از پدیدآورندگان نرم افزار که از این 
قانون ۲۰ سال می گذرد و لذا بازبینی این قانون یکی از 

تکالیف است که ما مد نظر داریم. همچنین شیوه طبقه 
بندی نرم افزارها و گواهی فنی و حفظ حقوق باید در 

نظر گرفته شود.
خوانساری در پایان در خصوص طبقه بندی نرم افزار 
ها گفت: اگر دنبال اثربخشی ارزیابی شناسایی و طبقه 
بندی نرم افزار ها هستیم حتما باید با مشارکت نظام 
صنفی این کار صورت گیرد و امیدواریم که این تفاهم 
نامه ای که امروز امضا می شــود به مســیر اثربخشی 
نزدیک شــود. در پایان این مراســم تفاهم نامه میان 
سازمان فناوری اطلاعات و سازمان نظام صنفی رایانه 
ای کشــور و اعطای گواهینامه به ۵ مراکز داده صورت 

گرفت.

وزیر ارتباطات از افزایش سهم اقتصاد دیجیتال تا پایان 
برنامه هفتم توســعه خبر داد و گفــت: تقلیل اقتصاد 
دیجیتال به یک پلتفرم آمریکایی ظلم به کشور است. 
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
نمایشــگاه الکامپ ۲۰۲۳ در جمع خبرنگاران گفت: 
دولت برای بهتر شــدن آینده اقتصــاد دیجیتال در 
کشــور در برنامه هفتم توسعه کشــور برنامه خوبی 
پیش بینــی کرده اســت به طوری که ســهم اقتصاد 
دیجیتال افزایــش یابد. وی افزود: هــدف گذاری که 
صورت گرفته به این صورت اســت که ســهم اقتصاد 
دیجیتال که در حال حاضر حدود ۸/۷ درصد اســت 
به ۱۵ درصد تــا پایان برنامه هفتم توســعه برســد 
بنابراین دولت یک برنامه منســجم پیش بینی کرده 
 و یکی از ســرفصل های اصلی برنامه توســعه اقتصاد 

دیجیتال است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه گفت: وزارت 
ارتباطات باید در شش ماه سند توسعه اقتصاد دیجیتال 
کشــور را در قالب مصوباتی که در شورای عالی فضای 
مجازی وجود داشــته تهیه و به تصویب هیأت وزیران 

برساند.
وی افزود: تمام دستگاه ها مکلف شــدند در سال اول 

برنامه توسعه یعنی از شــهریور امسال تا شهریور سال 
آینده برنامه هوشمند سازی تحول دیجیتال و توسعه 
اقتصاد دیجیتــال در بخش خودشــان را تهیه کنند 
و به تصویب هیئت وزیران برســانند. زارع پور افزود: 
در این برنامه باید به فناوری هــای جدید مثل هوش 
مصنوعی، اینترنت اشــیا و غیره توجه شــود و وزارت 
ارتباطات باید زیرساخت های لازم را فراهم کند. زارع 
پور ادامه داد: یکی از راهبردهای ما برای توسعه اقتصاد 
دیجیتال بازارســازی برای محصولاتی اســت که در 
نمایشگاه وجود دارد و ظرفیت این را داریم که بتوانیم 
 محصول و ســکو و خدمات فنی مهندســی خودمان 

را صادر کنیم.

انعقاد قرارداد ۲۰ میلیون دلاری بین دانش 
بنیان ها با کشورهای خارجی

وی در ادامه با اشــاره به اینکه در ســال گذشته بیش 
از ۲۰۰ میلیون دلار قرارداد بین شــرکت های ایرانی 
با کشــورهای مختلف و شــرکت ها منعقد شده است 
افزود: یکی از بســترهای اصلی برای توســعه اقتصاد 
دیجیتال توســعه زیرســاخت های ارتباطی اســت 
که مــا در وزارت ارتباطات به دنبال این هســتیم که 

زیرســاخت های با کیفیت را در دور افتاده ترین نقاط 
روســتایی فراهم کنیم. وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: در این ماه اجلاس وزرای عضو سازمان 
اکو در تهــران را داریم که برخــی از وزرای ارتباطات 
کشــورهای مختلف در این اجلاس دعوت شده اند تا 
به شکل سازمان یافته حداقل در کشورهای همسایه 
 خودمان راه ایجاد شــود و از ظرفیت هــای همدیگر

 استفاده کنیم.

استفاده از تجهیزات ارتباطی ایرانی
زارع پور در ادامه با اشــاره به هــوش و ظرفیت بالای 
جوانان ایرانی افزود: با وجود جوانان ایرانی این ظرفیت 
را داریم کــه نیاز کشــور را فراهم کنیــم و در حوزه 
تجهیزات ارتباطی برای اولین بار از تجهیزات ساخت 

ایران استفاده کرده ایم.

۳ برابر نیاز کشور اینترنت تأمین کرده ایم
وی در ادامه با بیان اینکه هر چقدر نیاز به پهنای باند بین 
الملل وجود داشته باشــد برای نیاز کشور حتماً فراهم 
می شــود گفت: در چند روز گذشــته دو و نیم ترابیت 
بر ثانیه ظرفیت کشور قطع شد اما بلافاصله جایگزین 

شد به دلیل اینکه ما ۳ برابر نیاز کشور اینترنت تأمین 
کرده ایم اما در سال ۱۴۰۰، ۴۳۰ گیگ ظرفیت کشور 
در خلیج فارس قطع شد و ما چند روز اختلال داشتیم. 
می توان گفت که این اختلال از چند روز به چند ساعت 
کاهش پیدا کرده اســت. زارع پور ادامه داد: در وزارت 
ارتباطات به دنبال این هســتیم که زیرســاخت های 
ارتباطی کشور را برای استارتاپ ها تقویت و فراهم کنیم.

تقلیل اقتصاد دیجیتال به پلتفرم آمریکایی 
ظلم است

وی در خصــوص اقتصــاد دیجیتــال و اســتفاده از 
پلتفرم هــای داخلــی گفــت: تقلیــل دادن اقتصاد 
دیجیتال به یک پلتفــرم آمریکایی ظلــم به اقتصاد 
دیجیتــال ایران اســت اگر دنبــال توســعه اقتصاد 
می تــوان خودمــان  پلتفرم هــای  از   هســتیم 

 استفاده کنیم.
وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات در خصوص 
فیلترینگ و محدودیت های آن گفت: تصمیم گیری در 
مورد محدودیت ها و رفع محدودیت ها در کارگروهی 
که ۱۳ عضــو دارد انجام می شــود و متولی آن وزارت 

ارتباطات نیست.

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق شد با استفاده 
از فناوری های دیجیتال و هوشــمند، سامانه مدیریت 
آموزش مجازی را طراحی و تجاری ســازی کند. رضا 
استادی بخار مدیرعامل شرکت فن آوران گیتی افروز 
درمورد طراحی و تجاری سازی سامانه هوشمند آموزش 
مجازی، گفت: نرم افــزار مدیریت آمــوزش مجازی 
گیتا با ارائــه امکانات کاربردی، امکانات گســترده ای 
در زمینــه ارزیابی بهتــر نتایج آموزش هــا، عملکرد 
اســاتید، وضعیت پیشــرفت فراگیران، مدیریت امور 
مالــی، ارتقا کیفیت آموزشــی و نیــز ارتباطات موثر 
 در کل فرآینــد آمــوزش در اختیار مراکز آموزشــی

 قرار می دهد.
وی، با بیان این که این نرم افزار، سامانه ای جامع حاصل 
از تلفیق ســامانه آموزشــی، ارتباطی و نمایشگاهی 
است، یادآور شــد: بخش آموزشــی نرم افزار، بستری 
بــرای برگــزاری دوره هــای مختلــف، کارگاه های 
تخصصی و مهارتی اســت. این فناور افزود: در بخش 

نمایشــگاهی این ســامانه، تمامــی تولیدکنندگان 
علاوه بر شــرکت در دوره ها و تبادل نظر بــا افراد در 
زمینــه کاری و ســرمایه گذاری، می تواننــد در 
نمایشــگاه آنلاین شــرکت کنند. این نمایشــگاه به 
صورت تخصصی متمرکــز بر تبادل دانــش، معرفی 
راهکارهــا، محصــولات و خدمات صنایــع مختلف 
 بــوده و موجــب توســعه اســتارتاپ ها و نــوآوری 

می شود.
استادی به مزایای سامانه هوشــمند آموزش مجازی 
اشاره کرد و گفت: امکان تعریف محصولات حمایتی، 
مدیریت محصولات و نظرات، دسترســی به گزارش 
های تحلیلی و مدیریتی، مدیریــت کاربران و بازدید 
کنندگان از جمله مزایای نمایشــگاه اختصاصی این 
سامانه است. براساس گزارش معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، وی درباره 
طیف مخاطبان این ســامانه تصریح کــرد: مخاطبان 
این نرم افزار به گروه خاصی محدود نشــده و به دلیل 

انعطاف پذیری بالای ســامانه، تمامی مراکز آموزشی 
دولتــی و غیر دولتــی، در تمامی مقاطــع تحصیلی، 
 کارخانه ها، تولیدکنندگان و سازمان ها می توانند از آن 

بهره ببرند.
وی بــه نمونه های داخلــی و خارجی ایــن محصول 
اشــاره و خاطرنشــان کرد: نرم افزارهــای برگزاری 
دوره های آموزشــی، یا مدیریت آموزشــی در جهان 
و سطح کشــور کم نیســتند اما هیچ نمونه مشابهی 
در ســطح فناوری این ســامانه و جامعیت آن وجود 
 نداشــته و این ســامانه اولین ســامانه در این کلاس 

در سطح جهان ست.
مدیرعامل شــرکت فــن آوران گیتی افــروز افزود: 
گســتردگی و جامعیت بالای این نرم افزار، ســامانه 
مدیریت آموزشــی گیتا را به محصولی ایده آل برای 
صادرات تبدیل کرده اســت که بــا بین المللی کردن 
آن میتواند درآمدهــای داری بالایی برای کشــور به 
ارمغان بیاورد. نــرم افزار ماژول هــا و امکانات زیادی 

را بــه کاربران خود عرضــه می کند کــه از جمله این 
فناوری ها می توان به هوش مصنوعــی که در برنامه 
ریزی آموزشــی، مدیریت مراکز آموزشــی و امنیت 
برگزاری آزمون و تلفیق آن با اینترنت اشــیا که علاوه 
بر تســهیل آموزش برای گــروه های خــاص مانند 
 افرادی کم توان، به اتوماســیون مدیریت مراکز کمک 

می کند، اشاره کرد.
استادی یادآور شد: شــرکت دانش بنیان گیتی افروز 
با توجه به نیاز کشــور به متخصصــان در زمینه های 
مختلف فن آوری ها، به تربیــت افرادی ماهر در حوزه 
های مختلف مشغول اســت. این افراد به نوبه خود در 
ساختار اصلی شــرکت جذب و یا به شرکت ها و مراکز 
تولیدی دیگر معرفی می شوند. در کنار این، راهکارهای 
دیجیتالی در این سطح، با افزایش بهره وری و عملکرد 
صنایع در کشور و جهان را توسعه داده و شکوفا می سازد 
که به نوبه خود به تولید درآمد، افزایش میزان اشتغال 

در کشور کمک می کند.

اعطای گواهینامه مراکز داده به ۵ مرکز مجاز

 ساماندهی وضعیت نرم افزارهای کشور 

وزیر ارتباطات خبرداد؛

افزایش ۱۵ درصدی سهم اقتصاد دیجیتال تا پایان برنامه هفتم 

سامانه مدیریت آموزش مجازی به همت فناوران ایرانی طراحی شد



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2798 سه شنبه 6 تیر ماه

کشاورزي

هر کشوری برای داشتن سهمی از بازار 
محصولات کشــاورزی جهــان نیاز به 
پیش شرط هایی برای موفقیت دارد. یکی 
از این پیش شــرط ها تجهیز زمین های 
کشاورزی به سیستم مکانیزاسیون است. 
افزایش سطح زیر کشت محصولات کشاورزي، مهم ترین راهکار 
توسعه بخش کشاورزي اســت که موجب توسعه یافتگي کشور 
مي شــود. از جمله مشکلاتي که کشــاورزي ما با آن روبه روست، 
سنتي بودن و استفاده اندك از تکنولوژي هاي نوین در این عرصه 
است. نزدیک به نیم قرن از سرآغاز ماشینی شدن کشاورزی ایران 
می گذرد اما همچنان اوضــاع مکانیزاسیون کشاورزی در کشور 
نــابــسـامـان است، هرچند این مسئله تازه ای نیست. به گفته 
برخي از کارشناسان میزان تزریق ماشین آلات به بخش کشاورزی 
در سال های اخیر نه تنها باعث تحقق برنامه های مکانیزاسیون نشده، 
بلکه جوابگوی میزان استهلاك ماشین آلات موجود نیز نبوده است. 
در این بین عدم آموزش مطلوب، نبود آگاهی صحیح و عدم وجود 
انگیزه کافی برای پذیرش مکانیزاسیون با چاشنی ترس از هزینه های 
ناشی از اشتباهات احتمالی، موجب شده تا کشاورز سنتی همچنان 

راه خود را از مسیر پیشرفت جامعه کشاورزان صنعتی جدا کند. 

    تحريم؛ عامل عقب ماندگي در مکانيزاسيون
یکي از کارشناسان سازمان نظام مهندسي استان تهران، افزایش 
تولید محصولات کشــاورزي، افزایش ســطح زیر کشت، کاهش 
هزینه هاي تولید و آسان شدن فعالیت کشــاورزي را از مهم ترین 
مزایاي استفاده از ماشین آلات در کشاورزي مي داند. مرتضي شجاعي 
به »کسب وکار« مي گوید: در صورت ورود مکانیزاسیون به کشاورزي 
اولا منابع موجود در این بخش بهره وري بیشتري پیدا مي کند ثانیا با 
توسعه مراکز متعدد تولید، نگهداري و تعمیر ماشین آلات کشاورزي 
اشتغالزایي و کسب درآمد نیز افزایش مي یابد. این کارشناس حوزه 
کشاورزي درباره وضعیت نابسمان مکانیزاسیون کشاورزي در کشور 
می گوید: تحریم، باعث عقب ماندگی ایران درباره مکانیزاســیون 
کشاورزی شده است و در حال حاضر نیز یک سری ادوات دیجیتالی 
وارد بازار جهانی شده که ریزش های کمتری دارند اما به دلیل تحریم، 
ایران نمی تواند از این ادوات اســتفاه کند. وي دیگر مشکلات این 
حوزه را وجود قطعات چینی در بازار مي داند که از کیفیت پایینی 
نیز برخوردار هستند و معتقد است که تحقیقات کارشناسان آب و 
منابع طبیعی نشان می دهد ضریب مکانیزاسیون و سرمایه پشتیبان 

سرانه در شرایط خوبی قرار ندارد، به طوریکه در این حوزه لبنان نیز 
نسبت به ایران برتری دارد. 

    رونق اقتصادي
شجاعي با اشاره به این موضوع که اکنون 20 درصد جمعیت شاغلان 
کشاورزی، حدود 12 درصد تولید ناخالص داخلی را تامین می کنند، 
ادامه مي دهد: از طرفی میزان درآمد سرانه فعالان بخش کشاورزی 
حدود 60 درصد سایر بخش هاست؛ مسئله ای که نشان دهنده ضعف 
اقتصادی، فقر، پایین بودن درآمد سرانه و نبود امکان ایجاد پس انداز 
و در نهایت نبود امکان سرمایه گذاری مطلوب توسط فعالان برای 
مشارکت در توسعه بخش اقتصادی است. این کارشناس در ادامه با 
بیان این موضوع که: متاسفانه بخش کشاورزی ما با پدیده اشتغال 
ناقص، بیکاری و مهاجرت شناخته شده، مواجه است، مي گوید: در 
این بخش، تعداد زیادی از شــاغلین قادر نیستند ساعات اشتغال 
مفید سالانه خود را حتی به تعداد نصف ساعات معمول کار برسانند. 
این فعال بخش کشــاورزی معتقد اســت: اگر در کنار توســعه 
مکانیزاسیون و یکپارچه سازی اراضی و تولید رقابتی، به تامین کار 
مفید و کامل بخش کشاورزی بیندیشیم، پتانسیل اشتغال واقعی 
بخش، بسیار کمتر از میزان اشتغال فعلی است. وی ادامه مي دهد: 
رونق اقتصادی کشاورزی در کنار افزایش تولیدات و بهبود بهره وری، 
می تواند موجب توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی وابسته به کشارزی 

را ایجاد و تا حدودی اشتغال ناقص شاغلان موجود را برطرف کند.

    افزايش صادرات همراه با مکانيزاسيون
به گفته شجاعي مکانیزاسیون کشاورزی، عاملی اساسی و تاثیرگذار 
بر تولید و صادرات محصولات کشاورزی است. این کارشناس معتقد 
است که افزایش تولید محصولات کشاورزی در واحد سطح و بهبود 
کیفیت محصولات و جلب اعتماد بازار، فقط در سایه مجهز شدن 
به وسایل و امکانات پیشــرفته و به موازات آن تقویت مدیریت ها 
امکان پذیر است. وي در ادامه با بیان این مطلب که هنوز در جهت 
مکانیزاسیون کشاورزی، اقدامات جدی صورت نگرفته و هنوز شیوه 
کاشت، داشت و برداشت در کشــاورزی به شکل سنتی می باشد، 
تاکید مي کند که روش سنتی ضمن کاهش تولید در واحد سطح، 

سبب افزایش قیمت تمام شده محصولات کشاورزی هم مي شود.

    خرد بودن اراضي؛ مانع اصلي
شجاعي مانع اصلی بر سر راه مکانیزاسیون کشاورزی را وسعت کوچک 

زمین های کشاورزی مي داند و ادامه مي دهد: به کارگیری شیوه نوین و یا 
به عبارت بهتر مکانیزاسیون کشاورزی در زمین های کوچک امکان پذیر 
نبوده و اگر امکاناتی نیز برای آن فراهم شــود، از نظر اقتصادی مقرون 
 به  صرفه نخواهد بود، چراکه سبب کاهش قیمت تمام شده محصولات 

کشاورزی نخواهد گردید. این کارشــناس در ادامه دلیل عدم استقبال 
کشــاورزان از مکانیزه کردن زمین هاي خود را این گونه عنوان مي کند: 
کشاورزان از نظر مالی به شدت زیرفشار هســتند و بازاری برای خرید 
ماشــین آلاتی که بخواهند از کشــور وارد کنند وجود ندارد و از همه 

مهم تر اینکه زمین های کشاورزی ما به صورت خرد هستند و استفاده 
از ماشین آلات مشــکلات خود را دارد چراکه برای انجام مکانیزاسیون 
زمین های کشاورزی نیاز به زمین های وسیع است و از آنجا که زمین های 

کشاورزی ما خرد هستند، مکانیزاسیون برای آنها پرهزینه می شود.

»کسبوکار«ازاوضاعنابسامانکشاورزيمدرنگزارشميدهد

مکانیزاسیون؛  رمز موفقیت کشاورزی

تولید میوه هــاي خشــک به عنوان 
نمونه اي از فعالیــت صنایع تبدیلي، 
مي توانــد موجــب رونق صــادرات 
غیرنفتي شــود. بــه گفتــه برخي از 
کارشناسان، ایران بعد از ترکیه دومین 

تولید کننده و صادرکننده میوه هاي خشک در جهان است.
 قبل از ورود صنعت بســته بندي، میوه هاي خشک به صورت 
فله اي و با بیل یا پارو در گوني هاي کنفــي ۳0تا ۵0 کیلویي 
وارد بازار مصرف مي شــد و تجارت آن اســم و رسمي نداشت 
اما در حال حاضر خرید و فروش میوه هاي خشــک تبدیل به 
یک تجارت جهاني گران قیمت شــده و ماشــین هاي مدرن 
خشک کن و ظرافت بســته بندي کشــمش و هلو و شفتالو، 
کســب و کار خشــکبار ایران را پرآوازه و افراد مشغول در این 
حوزه را ثروتمند کرده است اما انگار این ثروت فقط شامل حال 
صادرکننده ها مي شود و فروشــنده های داخلي این محصول 
گران قیمت باید چشم انتظار مشــتري، به در مغازه اش چشم 

بدوزد.
 براساس آمار ســازمان گمرك خشکبار ایران ۴ قلم پرمصرف 
دارد: خرما که 10درصد از تولید آن صادر مي شود ، دومین قلم 

خشکبار صادراتي پسته است و بعد کشمش و انجیر. 
اقلام دیگر مثل مغز گردو و بادام، برگه زردآلو، قیســي و هلو 
بیشــتر مصرف داخلي دارد  و چیزي حدود  ۵ تا 10 درصد  آن 

صادر مي شود. 
روش خشک کردن همواره در دســتور کار باغداران متداول 
بوده چون از نظر اقتصادي لازم ترین کاري بودکه با آن مي شد 
از ضایعات حداکثري جلوگیري کرد، خشــک کردن میوه به 
روش سنتي از قدیم ترین ایام در جغرافیاي ایران امري عادي 

و همگاني بود. 
در دماوند و روستاهاي اطراف آن درباره سیب درختي همچنین 
کارهایي انجام مي شــود. صنعت و تجارت خشکبار، در 2دهه 
اخیر رشد چشمگیري داشته است البته خرید این نوع میوه ها 

براي خریدار گران است. 

    كسادي بازار داخلي ميوه هاي خشك
مصطفي احمدي؛ رئیس اتحادیه خشــکبار درباره گراني میوه 
خشــک به »کســب وکار« مي گوید: به دلیل هزینه زیاد براي 
فرآوري و تولید و کم شدن زیاد حجم میوه، این محصول خیلي 
گران است. وي ادامه مي دهد: بازار فروش میوه خشک در داخل 
خیلي رونقي ندارد، بیشترین فروش این محصول براي صادرات 
است. به ویژه در فصل بهار و تابستان که همه میوه ها  تر و تازه شان 
در بازار وجود دارد و میوه هاي خشک در آجیل فروشي ها خاك 

مي خورند.
 احمدي در ادامه با بیان  این که خرید میوه خشک در بین مردم 
هم جا نیفتاده اســت و هم قیمت تمام شــده اش آنقدر گران 
است که قدرت خرید را از مردم مي گیرد، ادامه مي دهد: بیشتر 
میوه خشک ما به عنوان ســوغات به خارج فرستاده مي شود و 

مصرف داخلي این محصول حکم طلا را دارد. 

وي که خود نیز فروشــنده خشکبار اســت، درباره فروش  این 
محصولات در بازار داخــل مي گوید: درواقع ما ســود چنداني 
از فــروش ایــن محصــول نداریم و فــروش اصلي مــا همان 
آجیل اســت و از میوه خشــک پولي براي مــا درنمي آید. این 
میوه هاي خشــک که هدف از تولید آنها جلوگیري از هدررفت 
 محصولات کشــاورزي بوده، اکنون جزو تنقلات اشــرافي به 

حساب مي آید. 
رئیس اتحادیه خشکبار معتقد است که بازار خشکبار مي تواند 
بازوي توانایي براي کشاورزي باشد و ادامه مي دهد: بزرگ ترین 

مشکل کشاورزي ایران ضایعات فراوان در گذشته بوده است. 

انجیرهاي باغداران گاه تا دو سومش ضایعات مي شده است اما 
وجود این صنعت مي تواند زمینه اقتصادي بهتري براي باغداران 

فراهم کند. 
 

    ميوه هاي وارداتي بي كيفيت هستند
جلال بهرادمهر؛ یکي از تولیدکنندگان و کارشــناس میوه هاي 
خشک در تهران درباره بازار میوه هاي خشک به »کسب وکار« 
مي گوید: از زمان شکل گیري این بازار به صورت صنعتي حدود 
هشت سال مي گذرد در صورتي که بازار سنتي این محصولات، 
قدمتي 70 ساله دارد. وي ادامه مي دهد: 10 قلم میوه متشکل از 

سیب، هلو، خرمالو، انجیر، موز، آلو، کیوي، آناناس و... بخش اصلي 
بازار میوه هاي خشک را تشکیل مي دهند و به تازگي میوه هاي 
جدیدي نیز به این اقلام اضافه شده و مجموعه میوه هاي خشک 
مورد استفاده در این بازار را به حدود ۳0 قلم افزایش داده است. 
بهرادمهر، درباره واردات این میوه ها مي گوید: واردات میوه هاي 
خشک عموما از کشــورهاي تایلند، فیلیپین، چین و... صورت 
مي گیرد و این میوه هاي خشــک وارداتي، کیفیت نمونه هاي 
داخلي را نداشته و اصولا قابل مقایسه با نمونه هاي ایراني نیست.
 به گفته این تولید کننده میوه هاي خشک شده ایراني با همان 
طعم طبیعي میوه ارائه مي شــود اما میوه هاي وارداتي بیشــتر 

فرآوري شده و همراه با شکر و افزودني ها بوده و قیمت تمام شده 
آن یک سوم نمونه هاي ایراني است. 

بهرادمهر در ادامه بــر این موضوع تاکید مي کنــد: نمونه هاي 
ایراني از خارجي کاملا قابل تشخیص است و حتي از نظر ظاهر 
نیز تفاوت فاحشي دارند و از این نظر غیرقابل تقلب است. قطر 
میوه هاي خشک وارداتي ضخیم تر بوده و این میوه ها سنگین تر 
از میوه هاي ایراني هستند و از نظر طعم و مزه نیز غیرقابل قیاس 
با میوه هاي خشک ایراني هستند. وي در ادامه مي گوید: واردات 
میوه هاي خشک هم به صورت میوه هاي مخلوط و هم به صورت 

میوه تک  صورت مي گیرد. 

خشكبارميتواندبازويتواناييبرايکشاورزيباشد

خاک خوري میوه هاي خشک در بازار داخلي
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گردشگری

محلات يكــي از خــوش آب و هواترين 
شهرســتان هاي كشــور ايران به شمار 
مي آيد. جايي كه سرشار از گل است و به 
»هلند ايران« شــهرت دارد. شهرستان 
محــلات يكــي از شهرســتان هاي 
زيباي اســتان مركزي اســت و از يك بخش به نام بخش مركزي 
و دو دهستان تشكيل شــده است. مركز آن شــهر محلات است. 
فعاليت عمده شهرستان محلات پرورش گل هاي تزئيني، پرورش 
آبزيان زينتي و معادن سنگ و سنگ بري است. محلات در روزگار 
هخامنشيان بخش كوچكي از ايالت ماد به شــمار مي رفته است، 
اين منطقــه در دوران اشــكانيان جزئي از ايالت والي نشــين ماد 
بزرگ محسوب مي شد، در زمان ســلوكيان اين ناحيه، مخصوصا 
 قســمت شــمالي آن يعني دهســتان خورهه مورد توجه حكام 

يوناني بوده است. 

  شهر گل و گياه يا هلند ايران 
محلات، شــهري اســت آراميده در آغوش گل هاي زرد ميخك و 
شقايق هاي سرخ وحشــي كه به دليل شهرتش در پرورش گياهان 
زينتي، به »هلند ايران« معروف شده اســت. اين شهر به دليل قرار 
گرفتن در دامنه كوهستان، وجود باغ ها، مزارع پرورش  گياهان زينتي 
و همچنين دور بودن از مراكز و كارخانه هاي آلاينده هوا، از ســوي 
گردشگران خارجي به »بهشت افســانه اي« نيز شهرت پيدا كرده 
است. پرورش گل در محلات، از پيشــينه ديرينه اي برخوردار بوده 
و با تاريخچه گلكاري در ايران گره خورده اســت. تاريخچه گلكاري 
در ايران به 85 سال پيش باز مي گردد. نخستين بار فردي مسيحي 
از اهالي تهران به نــام »پرتيوار« كه گلــكاران محلات معتقدند از 
هلندي هاي مقيم پايتخت بوده است، به اتفاق چند نفر از هموطنانش، 
در باغ خود در تهران با وارد كردن بذر گل از هلند اقدام به پرورش گل 
كرد. سركارگر استخدام شده از ســوي »پرتيوار« از اهالي محلات 

به نام »يحيي خان« بود كه سال ها براي كار به تهران رفته و پس از 
بازگشت به ديار خود، كشت گل ها را  در محلات به شكلي حرفه اي 
رواج داد، تا آنجا كه درحال حاضر نيز محلات به عنوان يكي از مراكز 
توليد انواع گل هاي زينتي در آسيا، از جايگاه ويژه اي برخوردار است. 
به عنوان نمونه، جايزه برتر نمايشگاه بين المللي »اوزاكاي« ژاپن كه 
چندسال پيش برگزار شد، به پرورش دهندگان گل »گلايل« محلات 

تعلق گرفت. 

  جاذبه هاي گردشگري شهرستان محلات
بناي باستاني خورهه: بناي باستاني خورهه در شمال شرق شهرستان 
محلات و در مجاورت روســتاي خورهه واقع شــده است و تا شهر 
محلات 48 كيلومتر فاصله دارد. حفاري هاي باستان شناســي در 

خورهه در تابستان 1955 ميلادي به عمل آمد. 
آتشكده آتشكوه )نيم ور(: بناي آتشكده آتشكوه در 5 كيلومتري 

جاده نيم ور به دليجان و در مجاورت روستاي آتشكوه قرار گرفته 
و با شهر محلات حدود 13 كيلومتر فاصله دارد. تاريخ آن را مربوط 

به زمان ساسانيان دانسته اند.  
چشمه آب گرم محلات: در فاصله 15 كيلومتري شمال شرق محلات 
در ارتفاعات بلند منطقه، چشمه آب گرم محلات جوشان است كه از 
معروفيت خاصي بر خوردار است. در ميان ديدني هاي استان مركزي 
چشمه آب گرم محلات از شــهرتي ديرينه برخوردار است و سالانه 
گردشگران زيادي را به ويژه در ايام تعطيل و نوروز باستاني رهسپار 
اين شهر مي كند. چشمه آب گرم جوشان محلات با خاصيت درماني 
و تفريحي محور اصلي گردشگري در اين شهرستان و استان است كه 
مي تواند حلقه اتصال چرخه گردشگري، جاذبه هاي طبيعي و تاريخي 
و مذهبي اين شهرستان باشد. تركيبات آب اين چشمه شامل سولفات 
كلسيك و از دسته آب هاي هيپرترمال است و در درمان بيماري هاي 
نقرس و بيماري هاي كبدي، صفراوي، كليوي و دستگاه گوارش موثر 

است. طرح توسعه آب گرم محلات به تصويب رسيده است و قرار است 
تله كابين، چشمه و پارك سرچشمه، احداث راهرو براي استفاده بهتر 
از اين آب در فصل سرما، غارها و نواحي ييلاقي ساخته شوند كه در 
صورت تحقق مي تواند قطب توانمندي در زمينه گردشگري در استان 

سامان دهي شود. 
چنار قديمي: چنار 115۰ ساله شــهر محلات واقع در ميدان چنار 
شهر محلات يكي از قديمي ترين چنارهاي ايران است و قدمتي چند 

صد ساله دارد. 

  هزينه تورهاي تفريحي به محلات
تور محلات شــامل بازديد از مزرعه پرورش كاكتوس، سرچشمه 
محلات، آب گرم، معبد خورهه )باقيمانده ســتون هاي بناي دوران 
اشكاني(، غار زيباي چال نخجير مي شود و براي سفر يك روزه به اين 

شهرستان زيبا بايد 4۰ هزار تومان هزينه كرد. 

»كسبوكار«ازجاذبههايگردشگريشهرستانمحلاتگزارشميدهد

اقتصاد گردشگري در هلند ايـران 

نقديبروضعيتگردشگريدرايران

به كجا چنين شتابان؟
چندي اســت مديران رده بالاي سازمان 
ميراث فرهنگي، گردشــگري و صنايع 
دستي كشور در ســخنان خود پياپي از 
گردشگري مي گويند. از ســويي ديگر، 
بيشتر مديران و مسئولان فرهنگي مانند، 
استانداران، شهرداران و غيره، همگي نيز با گفتارهايي دلنشين و زيبا به 
اين جُستار مي پردازند. اينكه مسئولان ما به تازگي به ارزش و اهميت 
اين پيشه بســيار مهم و درآمدزا براي مردم، پي برده اند جاي بسي 
خشنودي است، ولي آيا به راستي براي رسيدن به چنين جايگاهي و 
در كل گسترش )توسعه( پيشه گردشگري تنها سر دادن شعار كافی 
است؟ براي رسيدن به جايگاه مناسب در گردشگري چه راه هايي را 
بايد پيمود  و چه كارهايي نياز است انجام شود تا به اين جايگاه رسيد؟ 

  برای توسعه صنعت گردشگری چه بايد کرد؟
ايران  با داشتن 17 يادمان تاريخي ،فرهنگي ثبت شده در سازمان 
يونسكو از آن دسته كشورهايي است كه توجه گردشگران جهاني را 
به خود جلب كرده است. از سوی ديگر، ايران با داشتن طبيعتی زيبا، 
فراواني جنگل ها، كوه ها، رودهــا و تالاب ها و همچنين آثار تاريخي 
گران بها و ارزشمند ملي، همه گونه هاي گردشگري )تاريخي، ادبي، 
هنري، دريايي، طبيعت گردي و...( را درخود داراست و به گفته اي با 
همه سليقه ها جور است. اما با همه اين داشته ها ما هنوز نتوانسته ايم 
بهره مناسب و درستي از آن ببريم و به درآمد برسيم و تن رنجور و بيمار 
پيشه گردشگري را جاني تازه ببخشيم و از اين طريق كشور را از ركود 

اقتصادي نجات دهيم. 
نكته درخُور نگرش و مهم اين است كه، با وجود اين همه آثار تاريخي 
و بي همتا، هنوز هيچ كدام از آنها به جاذبه تبديل نشده اند حتی آثار 
جهاني ما! هرچند تا اندازه كمي مي توان به پارســه يا همان تخت 
جمشيد و نقش جهان اشاره كرد و اميدوار بود، ولي حقيقت آن است 
كه ما نتوانسته ايم از اين همه ارزش، شكوه، بزرگي و تمدن ديرينه 
بهره اي ببريم و گواه اين سخنان هم وضعيت موجود درگردشگري و 
آمار ورودي به كشور است. هر چند تا هنگامي كه گردشگري درون 
كشور راه نيفتاده و گسترش پيدا نكند پرداختن به برون از مرزها كاري 
بيهوده است. زيرا تا همه مردم و مديران با فرهنگ، تاريخ و هويت و 
شناسنامه خود آشنا نشوند،گامي به جلو برداشته نخواهد شد. از ديگر 
سو، نكته مهم در اين پيشه، رفتار و نوع برخوردهاست كه از آن با نام 
رفتار گردشگري ياد مي كنند و ما تا جايگاه اصلي حتی در اين مورد 

هم بسيار فاصله داريم. 
چندي پيش با يكي از دوستان همكار كه در پيشه گردشگري در كشور 
بسيار فعال است درباره گردشگري گفت وگو مي كرديم، او چنين آغاز 
كرد: چند تن فرانســوي را براي بازديد به پاسارگاد كه بي همتاترين و 
ارزشــمندترين مجموعه جهاني نزد ايرانيان است و به گفته اي دردانه 
آثار باستاني ما به شمار مي آيد، برده بودم. آنها به هنگام ورود و پس از 
ديدن آرامگاه كورش بزرگ، با شگفتي افروخته و ناراحت شدند و حاضر 
به بازديد از ديگر بخش ها نشدند و در پاسخ دوستمان چنين گفته بودند، 
مشتي سنگ و كاخ ويران در بيابان برهوت را نشان ما مي دهيد چه ارزشي 
دارد كه براي ديدن آن، ما را به اين جا آورده ايد؟ دوســت من برايشان 
توضيح داده بود و از شكوه و بزرگي اين مجموعه گفته بود، ولي آنها در 

پاسخ چنين بيان كرده بودند كه اگر اين همه چيزهايي كه مي گوييد 
درست اســت، پس چرا هيچ اقدامي براي آنها انجام نداده ايد؟ جاده اي 
مناسب براي آن طراحي نكرده ايد؟ و به حال خود رها شده اند... به هر روي 
آنها قانع نشده و درخواست برگشت به شيراز را داده بودند زيرا از نكات 
بسيار مهم در گردشگري براي يك مكان تاريخي، ساخت مجموعه هاي 
 ســرگرم كننده، آموزشــي، تفريحي و نشــان دادن نماهنگ و فيلم 
مرتبط با آن مــكان، پخش كتابچه و بروشــور،پديداري رســتوران، 
فروشــگاه هاي خوراكي و همه آنچه نياز يك گردشــگر خواهد بود، 
اســت.اما مهم ترين نكته در پيشه گردشــگري، زيرساخت هاي يك 
مجموعه است. از ساخت جاده درست و درخور تا ساخت هتل. برگزاري 
جشــنواره ها، همايش ها در همان مجموعه در همه ماه هاي ســال و 

 شناساندن آن به گردشگران و بسياري از موارد ديگر كه در اين جستار
 نمي گنجد. 

  مکان های گردشگری را به جاذبه توريستی تبديل کنيم
در شهري مانند شيراز دو شــاعر بلند آوازه و نامي و جهاني مانند، 
حافظ و ســعدي، باغ جهاني و زيباي ارِم، مجموعــه زنديه )ارگ 
كريم خاني، موزه پارس، بازار وكيل، مسجد و گرمابه وكيل( با شمار 
فراواني خانه هــاي تاريخي و بي همتا داريم اما هنوز نتوانســته ايم 
آنها را به جاذبه تبديل كنيم و هيچ گونه گيرايي براي گردشــگران 
ندارد و به گفته اي بي روح و خســته و ناتوان است! اما همان مولوي 
بلخي ما كه امروزه در تركيه اســت و همه ميهن پرســتان نگران و 

ناراحت براي از دســت دادن و به يغما بردنش به نام كشــور تركيه 
هســتند )كه اين نگراني بجا و درســت هم است( ســالانه شمار 
فراواني گردشگر را به ســوي خود جذب كرده، زيرا در سراسر سال، 
جشنواره ها، همايش ها، فســتيوال های گوناگوني در آن مجموعه 
درحال برگزاري اســت و شادابي و نشــاط را براي گردشگران رقم 
مي زند. حال آن كه ما براي حافظ و سعدي كه رگ غيرت ما و شناسه 
و هويت ما و از شــاعران بزرگ ايران به شمار مي آيند چه كرده ايم؟ 
تنها سالي يك روز را در سالنماي رســمي كشور به آنان اختصاص 
 داده ايم  و تازه براي آن روز هــم هيچ برنامه درخوري نداريم! اگر در
 پاســخ بگوييد كه امســال و همين چندي پيش براي روزحافظ، 
ايــن مجموعه بســيار شــلوغ بــود، بايد گفتــه شــود بيش از 

هشــتاد درصد مــردم خود شــيرازي ها بودنــد، باقي افــراد هم 
بيشترشان  ميهمان شــيرازي ها بوده كه آنها گردشــگر به شمار 
نمي آيند. از ســوي ديگر، لازم اســت به اين نكته اشــاره شود كه 
 شــلوغي اين مجموعه در اين روز بيشــتر به دليــل رايگان بودن

 آن اســت! به هــر روي تــا هنگامي كه پرُســمان گردشــگري 
به دغدغه اصلي و واقعي همه مســئولان تبديل نشــده و براي آن 
 برنامه ريزي مناســب انجام نشــود و مهم تر از همه هزينه نشــود 
هيچ كاري از پيش نخواهيم برد و روز به روز نيز بر دشواري هاي موجود 
افزوده خواهد شد به ويژه كه به تازگي تب سفرهاي درون كشوري و 
برون مرزي شتاب بيشتري گرفته و بدون ترديد در آينده با اين روند 

با دشواري روبه رو خواهيم شد. 
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مشكلات و بيماري هايي كه مردم بر 
اثر اســتفاده از لوازم آرايشي تقلبي با 
آن مواجه شده اند، روزبه روز در حال 
افزايش اســت. ايران در مصرف لوازم 
آرايشــي در جهان يكه تازي مي كند 
و بخش اعظم اينگونه لوازم از مبــادي غيرقانوني، با بدترين 

كيفيت و قيمت ارزان وارد كشور مي شوند. 
»ما فقط اورجينال فروشيم« جمله اي است كه فروشندگان 
بــا آن لحن مجذوب كننده شــان بــه خريــدار مي گويند و 
مصرف كننده بــه ناچار و به دليل عدم آشــنايي بــا اصل يا 
تقلبي بودن كالا، آن را خريداري مي كند. ســوال اينجاست 
كه مسئولان چه شرايطي فراهم كرده اند تا مصرف كنندگان 

بتوانند لوازم آرايشي استاندارد را از تقلبي تشخيص دهند؟
رئيس اتحاديه خرازي ها اعتقاد دارد كه مصرف كنندگان بايد 
لوازم آرايشي را از واحدهاي صنفي كه داراي پروانه كسب از 
اين اتحاديه هستند، خريداري كنند و مردم بايد توجه داشته 
باشند كه كالاهاي تقلبي در قالب برندهاي معتبر هم به فروش 
مي رســند. از طرفي رئيس اتحاديه سوپرماركت داران اذعان 
دارد كه لوازم آرايشي كه توسط سوپرماركت ها عرضه مي شود، 

از استانداردهاي لازم برخوردار است. 
 

لوازم آرايشي و بهداشتي را از واحدهاي صنفي كه 
داراي پروانه كسب خرازي هستند، خريداري كنيد

رئيس اتحاديه خرازي های تهران با بيــان اين كه بازار مملو 
از كالاهــاي تقلبي ها اســت، گفــت: با وجــود نظارت هاي 
صورت گرفته از ســوي اتحاديه خرازي باز هم شــاهد لوازم 
آرايشي و بهداشتي تقلبي در بازار هستيم كه سلامت پوست 

مصرف كنندگان را تهديد مي كند. 
سيدحسن دكمه چي با بيان اين كه لوازم آرايشي و بهداشتي 
تقلبي صرفا چيني نيستند، افزود: برخي از اين كالاهاي تقلبي 
از مرز كشورهاي همسايه به ويژه پاكســتان و امارات متحده 
عربي وارد كشور مي شوند كه مصرف كنندگان به دليل ارزان 

بودن از آنها استفاده مي كنند. 
وي ادامه داد: كالاهاي تقلبي كــه در قالب برندهاي معتبر به 
فروش مي رسند، از كيفيت بسيار پاييني برخوردارند و باعث به 
وجود آمدن عوارض پوستي، نازايي، آلرژي هاي تنفسي شده و 

متاسفانه سرطان زا نيز هستند. 

دكمه چي با بيــان اين كه مصرف كننــدگان در هنگام خريد 
لوازم آرايشــي و بهداشــتي بايد دقت لازم را داشته باشند، 

اظهــار كــرد: بــه تمامــي 
توصيــه  مصرف كننــدگان 
مي كنم كــه لوازم آرايشــي 
و بهداشــتي را از واحدهــاي 
صنفي كه داراي پروانه كســب 
خرازي هســتند، تهيه كنند تا 
بتوانند از كالاي خريداري شده 
اطمينــان حاصل كننــد. وي 
تصريح كرد: در واحدهاي صنفي 

داراي پروانه كســب، كالاهاي 
اصلي و سفارشــي از 

ي  كت ها شــر
معتبر به فروش 

مي رســد و 

مشتري مي داند كه كالاي تقلبي 
ري  يــدا نكرده است. خر

دكمه چي افــزود: با وجود نظارت هايي كه از ســوي اتحاديه 
صورت مي گيرد، ميزان واردات كالاهاي تقلبي زياد اســت و 
به صورت قاچاق وارد كشور مي شوند كه از مسئولان كشوري 
خواستاريم كنترل و نظارت بر مبادي ورودي كالا افزايش يابد. 
وي اظهار كرد: بيش از 7 سال است كه اتحاديه به دنبال سامان 
دادن اين وضعيت اســت  در اين زمينه نياز به همكاري ديگر 

ارگان ها از جمله اماكن و وزارت بهداشت وجود دارد. 

معضل فروش لوازم آرايشی در سوپرماركت ها، 
داروخانه ها و بوتيك هاي لباس فروشي

دكمه چي تصريح كرد: از ديگر مشكلات اين اتحاديه اين است 

كه لوازم آرايشي و بهداشتي در سوپرماركت ها و داروخانه ها 
و بعضا در بوتيك هاي لباس فروشي نيز به فروش مي رسد كه 

اتحاديه خرازي نمي تواند بر آنها نظارت داشته باشد. 
وي افزود: از نكات قابل تامل اين اســت كه ميزان كشفيات 

كالاهاي تقلبي اتحاديه خرازي در 
2 سال گذشته به اندازه 25 سال گذشته بوده كه اين 

مساله بايد از سوي مســئولان ذيربط به طور جدي رسيدگي 
شود. 

دكمه چي تصريح كرد: ميزان توليد لوازم آرايشي و بهداشتي 
در كشور بسيار اندك اســت و جوابگوي نياز داخلي نيست؛ 
چنانچه واحدهــاي توليدي تقويت شــوند، قطعا توان توليد 
كالاي مرغوب را خواهند داشــت. وي افزود: برندهاي معتبر 
لوازم آرايشي و بهداشــتي از آلمان، فرانسه، اتريش، تايوان و 

تركيه به كشور وارد مي شوند. 
دكمه چي تصريح كرد: در دو سال گذشته كلاس هاي آموزشي 
از ســوي اتحاديه براي واحدهاي صنفي خرازي براي ارتقاي 
دانش علمي شــناخت محصولات آرايشي و بهداشتي برگزار 
مي شود كه در اين كلاس ها فروشندگان با كالاي اصل و تقلبي 

آشنا مي شــوند و در پايان دوره ديپلم خرازي 
فروش لوازم آرايشي و بهداشتي را از 

سوي اتحاديه دريافت مي كنند. 
رئيس اتحاديه خــرازي تهران 
از مصرف كنندگان خواســت 
در صــورت مشــاهده فروش 
كالاي تقلبي با شماره تلفن اين 
اتحاديه 2- 88305751 تماس 

حاصل فرمايند. 

سوپرماركت داران، 
لوازم آرايشي استاندارد عرضه مي كنند 

رئيس اتحاديه سوپرماركت داران تهران با رد برخي اظهارات 
نادرست در زمينه فروش لوازم آرايشي بهداشتي تقلبي توسط 
ســوپرماركت داران، گفت: فروش لوازم آرايشي بهداشتي در 

سوپرماركت ها بسيار كم است. 
سعيد درخشاني در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: اعضاي اين 
صنف در صورت فروش اين لوازم، استاندارد هاي لازم را رعايت 
مي كنند و به طور حتم مديريت سوپرماركت در قبال سلامت 

جامعه احساس مسئوليت خواهد كرد. 
وي تصريــح كرد: بازرســان اتحاديه به صورت نامحســوس 

نظارت هاي لازم را بــر صنوف خواهند داشــت و در صورت 
مشاهده كالاي تقلبي با واحد متخلف برخورد خواهند كرد. 

 
دست فروشان با جان مردم بازي مي كنند

يكي از فروشــندگان لوازم آرايشي- بهداشــتي در خيابان 
ناصرخسرو با اشــاره به ورود انواع لوازم آرايشي 

غيراســتاندارد به بازار، اظهار داشــت: در طول سال چندين 
برند جديد لوازم آرايشــي وارد بازار مي شود. چين نبض بازار 
اين كالاها را در دست گرفته اســت و قيمت پايين اين لوازم 
در مقايسه با نمونه هاي استاندارد و اصلي، باعث ترغيب مردم 
به استفاده از لوازم چيني شده است.  فريد جاوداني ادامه داد: 
به گفته دست فروشاني كه در محدوده بازار فعاليت مي كنند، 
برخي انواع عطرهاي تقلبي را با قيمت بسيار پايين و به صورت 
قاچاق وارد كشــور مي كنند و از اين راه به سود سرشاري هم 
مي رسند. فرهنگ عدم استفاده از عطرهاي تقلبي در كشور جا 
نيفتاده است و مردم فقط فريب قيمت هاي ارزان اين لوازم را 
مي خورند.  وي تصريح كرد: مصرف كنندگان بايد سلامت خود 
را در اولويت خريد قرار دهند و درواقع آگاه باشند كه با هزينه 
بيشــتري كه بابت خريد لوازم اســتاندارد مي پردازند، ديگر 

هزينه اي براي درمان پرداخت نخواهند نكرد. 

گزارش »كسب وكار« از افزايش لوازم آرايشي- بهداشتي تقلبي در بازار

هيچ لوازم آرايشي بي دليل ارزان نيست 

افزايــش 30 درصــدي قيمــت مواد 
اوليه توليد نايلون و پلاستيك با توجه 
به فراواني مواد پليمــري توليد داخل، 
كارخانجات را با مشكلاتي مواجه كرده 
اســت و فعالان اين صنعت، از سكوت 
دولت در برابر گران بودن مواد اوليه داخلي و ارزان بودن نمونه هاي 
وارداتي، متعجب هستند. در حال حاضر روز به روز شاهد فراگير 
شدن اســتفاده از ظروف يك بار مصرف در بين مردم هستيم و 
در اين راستا صحبت هاي بســياري هم درباره سرطان زا بودن 
برخي از اين ظروف مطرح مي شود. كارشناسان بهداشت اعتقاد 
دارند كه حرارت بالا، موجب آزاد شــدن تركيبات شيميايي در 
 ديواره اين ظروف مي شود و اين عامل موجب بروز بيماري هاي 
صعب العلاج و سرطان مي شود.   رئيس اتحاديه نايلون و پلاستيك 
تهران در تشريح شــرايط بازار پلاســتيك و نايلون اذعان دارد: 
در شــرايطي كه قطب توليد مواد اوليه پليمر هستيم چرا بايد 
اين مواد را گران تهيــه كنيم، در حالی كه ايــن موضوع باعث 
مي شود قيمت تمام شده كالاي توليدی بالا برود و توان رقابت و 
صادرات را از دست بدهيم؟ وي با ارائه نكاتي درباره خريد ظروف 
يك بار مصرف عنوان مي كند كه مردم توجه داشــته باشند كه 
برند توليدي بايد روي ظروف حك شــده باشــد و خريداران به 
واحدهاي صنفي كه تحت پوشــش اين اتحاديه است، مراجعه 
 كنند چراكه اعضاي اين صنف استانداردهاي لازم را در اين صنعت

 رعايت مي كنند. 

افزايش 30 درصدي قيمت مواد اوليه و ســكوت 
دولت

 رئيــس اتحاديــه نايلــون و پلاســتيك تهــران از افزايش
30 درصدي قيمت مواد اوليه توليــد خبر داد و افزود: رئيس 
انجمن پتروشيمي قبل از ماه محرم از كاهش قيمت ها خبر داد 
اما در آغاز محرم قيمت ها به جاي كاهش با افزايش همراه شد. 
 ســيدرحيم مقيمــي اصل افــزود: ايــران به لحــاظ توليد 
مواد اوليه نايلون و پلاســتيك و پليمر رتبه نخست منطقه را 
داراست اما به لحاظ قيمتي گران تر از ساير كشورهاي دنياست. 
مقيمــي با بيــان اينكــه قيمــت مــواد اوليــه وارداتي از 
توليــد داخلــي ارزان تــر اســت، افــزود: به دليــل وجود 
تحريم ها چــون نمي توان مــواد اوليــه را از خارج كشــور 
تهيه كــرد، پتروشــيمي از ايــن موقعيت اســتفاده كرده 
 و مــواد اوليه را گران تر از ســاير كشــورها بــه توليدكننده 

داخلي مي فروشد. 

افزايش قيمت مواد اوليه، كارخانه ها را با مشكل 
روبه رو كرده است

اين مقام مسئول در اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران با طرح 
اين پرسش كه چرا دولت و مجلس در قبال افزايش قيمت مواد 
اوليه سكوت كرده اند، گفت: در شرايطي كه قطب توليد مواد 
اوليه پليمر هستيم، چرا بايد اين مواد را گران تر تهيه كنيم؟ 

اين باعث مي شود قيمت تمام شده كالاي توليدی بالا برود و 
توان رقابت و صادرات را از دست بدهيم. 

وي افزود: انجمن پتروشــيمي چرا بايد در زمان اوج مصرف 
مصرف كنندگان و تقاضاي بازار در مــاه محرم قيمت ها را به 

جاي كاهش، افزايش دهد؟ 
مقيمي تاكيد كرد: اكنون در بازار، عرضه كم و تقاضا زياد است 
و اين روند بر بازار تاثير گذاشته و به دليل افزايش قيمت مواد 
اوليه تعداد زيادي از كارخانه ها با مشــكل روبه رو شــده اند و 

نمي توانيم رقابت داشته و جوابگوي توليد باشيم. 
مقيمي تصريح كرد: محصولات داخلي ما بــا تكنولوژي روز 
توليد می شوند اما نبود حمايت از بخش توليد چرخه توليد را 

با مشكل روبه رو كرده است. 

نبايد براي استفاده از مايعات داغ از ظروف يك بار 
مصرف شفاف استفاده كرد

رئيس اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران درباره استفاده از 
ظروف يك بار مصرف شــفاف افزود: نبايد براي اســتفاده از 
مايعات داغ از ظروف يك بار مصرف شفاف استفاده كرد و اين 
ظروف براي اســتفاده از مايعات داغ زيان دارد.  مقيمي اصل 
ادامه داد: ظروف شــفاف زماني كه براي مايعات داغ استفاده 
شــود و دماي آن به بالاي 80 درجه برســد، ضرر دارد و بايد 
براي اســتفاده از مايعات داغ از ظروف يك بار مصرف كاغذي 
اســتفاده كرد.  وي تصريح كرد: 130 كارخانه توليد ظروف 
يك بار مصرف در كشور فعال هستند كه كالاهاي توليدي اين 

كارخانه ها قابل رقابت با توليدات مشابه خارجي اند. 

ظروف يك بار مصرف قاچاق؛ تهديدي براي سلامت 
جامعه

مرتضــي مظاهــري، فروشــنده ظــروف يك بــار مصرف 
دربــاره بــازار نايلــون و پلاســتيك اظهار داشــت: برخي 
مســئولان و كارشناســان همــواره مســائلي را مبنــي 
بــر ســرطان زا بــودن ظــروف يك بــار مصــرف عنــوان 
 مي كننــد و با نــگاه كلي بــازار اين ظــروف را زير ســوال

 مي برند. 
وي در گفت وگو با »كســب وكار« ادامه داد: بحث استاندارد 
نبودن برخي ظروف را رد نمي كنيم اما سوال اينجاست كه چرا 
جلوي ظروف غيراستانداردي كه به صورت قاچاق وارد كشور 
مي شوند، گرفته نمي شود و شاهد اطلاع رساني درباره ظروف 

 يك بار مصرف گياهي كه تحولي چشمگيری در نظام سلامت 
داشــته اند، نيســتيم؟  مظاهري افزايش قيمت مــواد اوليه 
در ايــن صنعــت را عامــل متغير بــودن قيمــت نايلون و 
پلاســتيك دانســت و گفت: قيمت مواد اوليه توليد داخل را 
در ايامي همچون ماه رمضــان و محرم به يك بــاره افزايش 
 مي دهند و مردم افزايــش قيمت ها را از چشــم فعالان اين 

صنف مي بينند. 
وي عنــوان كــرد: مــواد اوليــه توليــد داخــل كــه بــه 
كشــورهاي ديگــر صــادر مي شــوند كمــك بــه صنعت 
ايــن كشور هاســت، چراكــه قيمت صــادرات ايــن مواد 
 بــه خــارج از كشــور، ارزان تــر از قيمــت عرضــه آن در 

داخل است. 

»كسب وكار« از مشكلات صنف پلاستيك و نايلون گزارش مي دهد

گران فروشي مواد اوليه پليمري توليد داخل

اصناف
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد. 

پرتره
 سآرآ

هميشه به اين فكر مي كنم كه اگر روزي با كسي كه دوستش دارم بحث مان 
 شــد، از او بخواهم پرتره اي با رنگ روغن از من بكشــد. روبه رويش روي

 يك چارپايه چوبي بنشينم. 
با دقت روي بوم رنگ بزند. سبزه پوستم را بعد موهايم كه پريشان و شانه 
نشده دور گردنم ريخته، لب هاي خشــكه زده ام را با وسواس زياد بكشد و 

چين و چروك هاي پيراهن گل گلي ام را سايه بزند. 
بعد... 

 به چشم هايم كه رسيد، از عمق چشمانم غم را ببيند كه چطور مي  خواهم 
مثل بچه اي كه عروسكش را گم كرده زار زار گريه كنم. 

بيايد، دستم را بگيرد، با هم بوم نقاشــي را ببريم در انباري. همانجا كه پر 
اســت از پرتره هاي بدون چشــم روي بوم ها، كه هنگام دلخوري ها از هم 

كشيده ايم. 
منبع: گنجينه كتاب 
@ganjine_ketab

ياران گنجينه كتاب

در اين نوشتار درباره ۸ روش موثر براي افزايش بهره وري كاركنان بحث 
مي شود. كسب وكارها بايد به دنبال ابزارهايي باشند تا به كاركنان خود 

براي بهره وري بيشتر كمك  كنند. 
بهره وري در اكثر جاهاي دنيا در حال كاهش است. مركز آمار نيروي 
كار آمريكا نشان داد كه طي فصل چهارم سال ۲۰۱۴، نتيجه عملكرد 
كسب وكارهاي مربوط به بخش غيركشــاورزي به اندازه ۲.3 درصد 
 افزايش يافته اســت، در حالي كه ســاعات كار اين بخش، به اندازه

 ۱.5 درصد افزايش داشته است؛ ازاينرو بهره وري به ميزان ۸.۱ درصد 
كاهش داشته است. اين امر، روند نامناسبي براي كسب وكارها، خواه 

كاركنان حقوق بگير يا كارآفرينان است. 
بدين ترتيب، كسب وكارها بايد به دنبال ابزارهايي باشند تا به كاركنان 
خود براي بهره وري بيشتر كمك  كنند. اين امر، براي استارت آپ هاي 

جديد اهميت ويژه اي دارد، چرا كه حاشيه خطا بسيار پايين است. 
در زير چند ابزار براي افزايش بهره وري كاركنان پيشنهاد شده اند. 

  ۱. روي ارزش افزايي در كار تمركز كنيد
يك عادت يا يك عمل را شناسايي كنيد كه به 
شــكل روزانه انجام مي دهيد و بهره وري شما 
را كاهش مي دهــد و آن را از بين ببريد. وقتي 
اين كار را انجام داديد، به مسير درست هدايت 

مي شويد. 
بهتر اين است كه اين عادت را با عادتي جايگزين 
كنيد كه داراي ارزش اســت. خوشــرويي از 
اين دست است: مطالعات نشــان مي دهد كه 
خوشرويي، واقعا افزايش بهره وري كاركنان در 

محيط كار را به همراه خواهد داشت. 

  ۲. نسبت به كســالت عصرها هشيار 
باشيد 

اين كار را با اجتناب از نوشيدن نوشيدني هاي 
اصطلاحا پرانرژي حاوي شكر و كافئين انجام  
دهيد. به جاي آنها، از نوشيدني هاي انرژي زاي 

مناسب، مانند چاي سبز استفاده كنيد. 

  ۳. به موارد منحرف كننده نه بگوييد
برنامه هاي موبايلي، فرصت اغواكننده اي براي 
فاصله گرفتن از وظايف محوله كاري و ورود به 
بازي هاي هيجان انگيز كشتار زامبي ها، يا كنترل 
حساب بانكي شما فراهم مي كنند. اگر بتوانيد 
يك پروژه را تكميل  كنيد، به خود اســتفاده از 
اين برنامه هاي موبايلي را جايزه بدهيد و امور 
بانكداري برخط خود را تا زماني كه مشــغول 
وعده غذايي يا حركت به سوي منزل هستيد، 

موكول  كنيد. 

  ۴. زندگي سالمي داشته باشيد
كاركنان كسب و كارهاي كوچك، ساعات زيادي 

كار مي كنند. آنها وقتي بايــد وعده غذايي 
مناسبي مصرف  كنند، از تنقلات استفاده 

مي كنند و خواب كافــي ندارند. يك مدير مالــي مي گفت »روزانه، 
۱۴ساعت به مشتريان داراي سابقه اعتباري بد كمك مي كردم وام 
خودرو دريافت كنند و بعضي وقت ها تنها منبــع دريافت انرژي در 
اين ساعات كاري زياد، تنقلات بودند.« نتيجه چه خواهد بود؟ گاهي 
موفقيت و در بيشتر مواقع، تخريب سلامتي. بهره وري، به معني كار 
كردن جهت دستيابي به هدف است و به معني خودزني به همراه سر 
زدن به بيمارستان نيست. اهداف خود را به اهداف كوچك و تكه هاي 
كاري مناسبي بشكنيد كه در كمتر از يك ساعت قابل 
انجام باشند و زمان هاي استراحت كوچكي 
بين اين كارها براي خــود در نظر بگيريد 
و اقدامات ســالمي از قبيل نفس عميق، يا 

خوردن كرفس يا تربچه را انجام دهيد. 

  ۵. روز خود را از شب قبل 
آغاز كنيد

لباس هــاي كاري خــود را 
گوشــه اي قــرار دهيد، 
قهوه ساز را به برق بزنيد 
و پيش بينــي هوا و 
ترافيك روز بعد را 
كنترل كنيد. از 

مصرف نوشيدني هاي كافئين دار بعد از ساعت ۶ عصر خودداري كنيد. 
زود به تخت خواب برويد. وانمود كنيد براي كاري تمرين مي كنيد. در 
حال تمرين براي ورزش بهره وري هستيد. مي توانيد تمرين خود را در 

آخر هفته ها و تعطيلات، تعطيل كنيد. 
به دليل ساعت خواب مناسب است كه بنجامين فرانكلين در دوران 
زندگي خود تا اين حد بهره وري داشته اســت: »زود به تخت خواب 
برويد و زود از تخت خواب بلند شويد.« ساعت خود را براي 3۰ دقيقه 

زودتر تنظيم كنيد تا نتايج اين كارها را ببينيد. 

  ۶. جلسات كاري خود را در زمان هاي ۱۵دقيقه اي برگزار 
كنيد

به نظر غير ممكن مي رسد؟ امتحان كنيد و ببينيد. يا جلسات خود را 
به شكل سرپايي برگزار كنيد كه همان نتايج را در پي دارد. 

  ۷. زياد كنش گر نباشيد و به مديريت زمان اهميت دهيد
مديريت زمان براي موفقيت استارت آپ ها اهميت دارد. ضرورتي ندارد 
به تمام پســت هاي الكترونيك، فورا پاسخ دهيد؛ نيازي نيست تمام 
افرادي كه كنار ميز شما توقف مي كنند، مجاز باشند نيم ساعت از 
زمان شما را بابت گپ و گفت بيهوده اتلاف  كنند؛ نيازي نيست 
به تمام پيام هاي صوتي پاســخ فوري بدهيد. بر 
اولويت ها به جاي واكنش سريع به محرك هاي 

فوري، تمركز كنيد. 

 ۸. كاركنان خود را فراموش نكنيد
به عنوان يك كارآفرين، بايد بدانيد كه اگر 
كاركنان شما نگراني زيادي نسبت به ارتباط 
پاداش با بهره وري داشــته باشــند، هرگز 
خوشــحال يا بهره ور نخواهند شد. در اين 
صورت، شــكاف موجود گسترده تر خواهد 
شد. با آنها همكاري كنيد تا روش هايي براي 
تبديل كارهاي آنها به منبع غرور و شــادي 
بيابيد. پاداش ها و مشوق ها خوب  هستند، 
ولي بهتر است توجه شــخصي به كارهاي 
كاركنان، از آبدارچي تا معاون، داشته باشيد. 
وقتي مي دانند كه به عنوان انسان نگران آنها 
هستيد، بهره وري آنها افزايش خواهد  يافت. 
بهبود بهره وري تيــم كاري، اغلب در راس 
فهرست اقدامات ضروري بسياري از مديران، 
مالــكان و كارآفرينان قــرار دارد. بايد هم 
اينچنين باشد. جايي كه ممكن است دچار 
اشتباه شويد، فشــار آوردن زياد بر اعضاي 
تيم كاري براي كار كردن شــديدتر براي 
بهبود كارايي و بهره وري است. در عوض، از 
اين ۸ نكته براي افزايش رضايت تيم كاري، 
كاهش چرخش كاركنان و بهبود فرايندهاي 
كسب وكار بدون تخريب كاركنان استفاده 

كنيد. 
منبع: آنترپرنر
ترجمه: بازده

۸ روش موثر براي افزايش بهره وري كاركنان

كالاي سرمايه اي چيست؟
كالاي ســرمايه اي به كالاهايي اطلاق مي شود كه 
مستقيما براي توليد كالاها يا خدمات به  كار گرفته 
مي شــوند، اين كالاها عموما خود بادوام هستند، 
بهره وري ساير عوامل توليد را افزايش داده و ايجاد 

ارزش افزوده مي كنند. 
كالاهاي ســرمايه اي برخي از اوقــات تجهيزات 
سرمايه اي نيز ناميده مي شوند. كالاهاي سرمايه اي 
معمولا دارايي هاي ثابت هســتند و عمدتا شامل 
دستگاه ها و ماشين آلاتي مي شوند كه براي ساخت 
كالاهاي ديگر مورد استفاده قرار مي گيرند. زمين، 
پول، اوراق قرضه و نظاير آن جزو كالاهاي سرمايه اي 
به  شمار نمي روند. كالا ممكن است غير از سرمايه اي 
بودن واجد جنبه هاي ديگر نيز باشد. مثلا اتومبيل با 
آنجا كه براي استفاده شخصي خريداري و استفاده 
مي شود كالاي مصرف بادوام است و تا آنجا كه جهت 
حمل مسافر با كرايه يا فروش خدمات حاصل از آن 
خريداري و استفاده مي شود، كالاي سرمايه اي است. 
بنابراين مي تــوان گفت برخــي از كالاها تا درصد 
معيني ســرمايه اي و با درصدهاي ديگر مصرفي يا 
احيانا واسطه اي هستند. كم يا زياد شدن درصدهاي 
مذكور در تركيب استفاده از كالا تابع اقتصاد جامعه 
و در كوتاه مدت ثابت است. قيد تعداد معينی سال 
به عنوان عمر كالا برای تشخيص و تميز اين كالاها اگر 

چه ممكن است مفيد باشد، اما لازم و كافی نيست.
كالاهای سرمايه اي، كالاهای صنعتی هستند كه 
قسمتی از كالاهای ساخته شده را تشكيل می دهند. 
كالاهای ســرمايه ای خود به دو گــروه كالاهای 
سرمايه ای تاسيساتی و كالاهای سرمايه ای كمكی 

قابل تقسيم هستند.
كالاهای سرمايه ای تاسيساتی شامل مستحدثاتی 
است نظير كارخانجات و ســاختمان های اداری و 
تجهيزات ثابتی مانند ديــزل ژنراتورها، پرس های 

مته اي، كامپيوتر و بالابرها. 
كالاهای سرمايه ای كمكي، خود شامل تجهيزات 
و ابزارآلات كارخانــه ای قابل حمل، نظير ابزارهای 
دستی و بالابر و تجهيزات اداري نظير ماشين تحرير، 
ميز و صندلی است. اين دسته از كالاها به هيچ  عنوان 
قسمتی از كالای ساخته شده نمی شوند. اين كالاها 

فقط به فرايند توليد كمك می كنند. 
www.tabnakeghtesadi. ir

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی

مهم ترين عامل شكل گيري روابط كاري و تجاري اعتماد است. اعتماد 
جاذبه بين مديران و كارمندان است و آنها را در كنار هم نگه مي دارد. 
كارمندان بيشتر از هر چيزي مي خواهند به مديران خود اعتماد و آنها 

را باور كنند و الگوي خود قرار دهند. اعتماد به تدريج به 
وجود مي آيد و هيچ راه كوتاهي ندارد. 

راه هاي زير مي تواند در ايجاد اعتماد به شما كمك كند: 
۱. براي گوش دادن به كارمندان و بازخورد دادن به آنها 

وقت كافي بگذاريد.
۲. به افراد احترام بگذاريد.

۳. هر كس را همانطور كه هست، بپذيريد. سعي در 
تغيير افراد كاري بيهوده و توسط شما نشدني است. 

۴. احساسات و نيازهاي آنان را پيش بيني و در صورت 
نياز به آنها كمك كنيد.

۵. افراد را تشويق كنيد.
موارد زير هم مي تواند به سادگي اعتماد را از بين ببرد و هنگامي كه 
اعتماد از بين برود، چندين برابر قبل، بايد وقت بگذاريد تا دوباره آن 

را ترميم كنيد. 
۱. عمل نكردن به قول هايي كه مي دهيد.

۲. دورو بودن )از اين مورد كارمندان بسياري در ايران 
شاكي هستند.( 

۳. نگه داشتن اطلاعات براي خودتان
۴. بي توجهي به افراد و نيازهاي شان

اگر بدانيد كليد اصلي موفقيت شما كارمندان هستند 
و اعتماد آنها به شما محرك اصلي اين موفقيت، به طور 

حتم روي اعتمادسازي تمركز بيشتري مي كرديد. 
@PracticalManagement

اعتماد سازي كنيد

فريب مرجعيت كاذب و تصميمات استراتژيك
به اين جملات دقت كنيد: »دوست من كه 
رتبه اول كنكور كارشناسي، كارشناسي 
ارشد و دكتراســت، مي گويد كه در اين 
حوزه )مثلا طلا و مسكن( سرمايه گذاري 
كنيم«، »اين موضوع بايد مهم باشد. حتي 
روزنامه تايمز چهار ستون از صفحه اولش 
را به آن اختصاص داده است«، »پروفسور 

سميعي گفته كه پنج بار خنديدن براي سلامتي قلب بسيار مفيد است.«
همه اينها نوعي از مغالطه هستند به نام توسل به مرجع يا اقتدار كاذب. اين 
خطا يا فريب وقتي رخ مي دهد كه بگوييم يك حرف درست است چون يك 
خبره مشهور و مهم گفته آن حرف درست است. در حالي آن فرد واقعا خبره 
 است ، واقعا مشهور است و واقعا مهم است، اما يك ايراد دارد: در آن حوزه 

خبره نيست. 

  چرا فريب مي خوريم؟
اين فريب ريشه در احساس احترام و اعتمادي دارد كه عموم مردم نسبت 

به چهره هاي برجسته دارند. 
 اســتناد به باورهاي انيشــتين، يك مرجــع فوق العــاده در فيزيك، در 
يك بحث سياسي فريب آميز خواهد بود، همين  طور استناد به حرف هاي 
هنرمندي بــزرگ مانند داستايوفســكي در يك بحــث اقتصادي. حالا 
ممكن اســت شــما بگوييد كه من متوجه خطاي هر 3 جمله بالا شدم. 
 داستان هميشه به همين راحتي ها نيست، چرا كه اولا شما با دقت به اين 

جملات نگاه كرديد. 
دوم اينكــه ايــن جمــلات كامــلا از بحــث جــدا شــدند و روبه روي 
 شــما قرار گرفتنــد. در زندگــي روزمــره باورها هميشــه به شــكل 

جمله نيستند.
 هميشــه هم خيلي واضح نيســتند، بلكه لابه لاي گفتگوهــا، تصاوير و 
احساسات پنهان مي شــوند. به عنوان مثال در آگهي هاي بازرگاني از ما 
 خواسته مي شود تا آن  اتومبيلي را اســتفاده كنيم كه كيفيت آن توسط

 يك قهرمان كشتي تاييد شده، يا نوشابه خاصی را بنوشيم يا لباس خاصي 
را بپوشيم، چراكه يك ستاره سينما يا فوتبال از آن استفاده مي كند )كاري 
كه اين روزها يكي از سايت هاي فروش اينترنتي محصولات انجام مي دهد 

و مردم را فريب مي دهد.(
هرگاه درســتي گزاره اي بر مبناي مرجعيتي قرار دارد كه فاقد شايستگي 
ويژه در آن حوزه و موضوع است، اســتناد به چنين  مرجعي خطا و فريب 

است. 

  تجويز راهبردي
باورها منشــأ تصميمــات ما هســتند و برخي تصميمــات )تصميمات 

استراتژيك( سرنوشت ما را رقم مي زنند.
 اينكــه چــه رشــته اي بخوانيــم؟ كجــا كار كنيــم؟ در كــدام حوزه 
ســرمايه گذاري كنيم؟ به چــه كانديدايي راي بدهيم؟ به كدام اســتان 
بودجه بيشــتري تخصيــص دهيم؟ در كــدام صنعت ســرمايه گذاري 
اســتراتژيك كنيم؟ به چــه كســاني يارانــه بدهيم؟ با چه كشــوري 
رابطــه برقــرار كنيم؟ همــه و همــه تصميماتي هســتند كه ريشــه 
 در باورهــاي مــا دارد. بنابرايــن لازم اســت كــه باورهــاي درســت

 داشته باشيم. 
چه بخواهيم چه نخواهيم بخش عمــده   اي از باورهاي ما متكي بر ديگران 
است. ما بســياري از باورهاي خود را به اين دليل مي   پذيريم كه مرجعيت 

متخصصان را در زمينه هاي گوناگون قبول داريم.
 از اين پس براي پذيرفتن يك حرف از يك فــرد )هر چقدر كه محبوب و 

برجسته باشد( 3 شرط بگذاريد: 
۱- آن فرد صلاحيت سخن  گفتن در آن موضوع را دارد يا نه؟

۲- آن فرد حقيقت را مي گويد و آيا تمام حقيقت را مي گويد؟ )چون ممكن 
است به دلايلي حقيقت يا تمام واقعيت را نگويد.( 

3- آيا خبره هاي ديگر نيز گفته وي را تاييد مي كنند؟ اگر آري كه مي توان 
حرفش را پذيرفت، اگر نه از آن خبره و خبره هاي ديگر بايد خواســت كه 

دلايل، شواهد و مدارك خود را براي تاييد نظر خود بيان كنند. 
مواظب باشيم محبوبيت، چشمان ما را كور نكند و فريب نخوريم. 

@Dr_Lashkarbolouki
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